
Prosinec 20116/ ročník VIII.

Dolní 
Tošanovice 

Horní 
Tošanovice

Hnojník                    Komorní 
Lhotka

Ropice      

Řeka      Smilovice      Střítež       Třanovice      Vělopolí

Společný projekt končí.
str. 3

Senior Club v Tošanovicích.
str. 4

Obnovená tradice v hnojnické
škole. str. 6

Týden knihoven v Třanovicích.
str. 8

Z p r a v o d a j  o b c í  s d r u ž e n ý c h  v  m i k r o r e g i o n u

Editorial
Vážení a milí čtenáři,

do konce roku nám zbývá již necelý měsíc.
Předvánoční dny nemusí být jen zaplněny
nezbytným gruntováním, sháněním dárků,
pečením cukroví nebo jinými aktivitami spoje-
nými s posledními svátky v tomto roce. Najdě-
te si chvilku i na Stonávku, přeji hezké čtení.

Tak si nenechte ujít třeba, že: 
• skončil společný česko-slovenský projekt pod

názvem EuroNet. Přinesl nejen společnou
strategii, která bude základem vytváření další
spolupráce mezi mikroregiony, ale i konkrét-
ní výstupy v podobě společného filmu, kroni-
ky, propagačních letáků a předmětů. 

• rok činnosti má za sebou Senior club v Dol-
ních Tošanovicích, v příspěvku jeho zaklada-
telky Naděždy Honzákové se dozvíte víc.
Gustav Chwistek představuje činnost smilo-
vických zahrádářů, především společnou
výstavu, která sklidila zasloužený obdiv
návštěvníků.

• neutuchá aktivita škol, resp. jejich žáků
a kantorů. Příspěvků na toto téma je v tomto
vydání celá řada. Mimochodem, věděli jste,
že škola v Hnojníku oslavila letos 80 let? 

• už teď je čas na hodnocení roku 2011 
• zajímavý portrét Karla Nowaka, rodáka

z Vělopolí.
• úspěšné tažení soutěžemi v podání fotbali-

stů Smilovic či Tošanovic
• pokračuje stavební projekt v Komorní Lhotce
• řada obcí připravuje vánoční setkání, koncer-

ty, zpívání, což jen dokazuje, že vánoce letos
opět opravdu budou…

Hezké vánoce všem!
Do nového roku elán ale i rozvahu, nadšení

ale i zdravý úsudek, pevné zdraví ale i sílu
v nemoci, odvahu ale i pokoru a pokud možno
úsměv na rtech!

Vladimír Raszka, 
šéfredaktor



■ Možná  jste  o této  organizaci  ještě
nikdy neslyšeli, i když letos uplynulo již
10 let od jejího založení. Její sekretari-
át  má  sídlo  v Třanovicích  na  obecním
úřadu, kde pracuje i dlouholetý předse-
da krajské organizace, starosta Bc. Jan
Tomiczek. 

Spolek pro obnovu venkova
(SPOV) existuje jako celostátní
organizace od roku 1993. Svými
podněty napomáhá tvorbě dotač-
ních programů ohledně obnovy
venkova na krajských i resortních
úrovních. Spolek má své zástupce
a příznivce v Senátu i Parlamentu
ČR. V posledních letech se zástup-
ci spolku zúčastňují důležitých

jednání ve věci rozvoje venkova,
venkovského školství, legislativy
i novely k rozpočtovému určení
daní (RUD). K různorodé činnosti
patří např. i organizace celostátní
soutěže Vesnice roku. V roce 2001
byla z vůle dosavadních členských
obcí vůbec jako první v republice
založena organizace v Moravsko-
slezském kraji. Na letošní konfe-
renci ve Slatině, v místě založení
krajského SPOV, byly připomenuty
všechny významné aktivity
a zhodnocen přínos organizace
v obnově a rozvoji moravskoslez-
ského venkova. Při této příležitosti
byl také vydán kalendář „Morav-
skoslezský venkov 2012“ a brožura
mapující 10 let aktivit KO SPOV
MsK. Naše krajská organizace byla
hodnocena jako nejaktivnější
v rámci republiky. Pravidelná
setkání se konají pětkrát do roka,

vždy podle možností v jiné hosti-
telské obci kraje. V rámci progra-
mu schůzí jsou zváni odborníci
z oblasti zákonodárství, ochrany
životního prostředí, školství, tvor-
by územních plánů, zástupci míst-
ních akčních skupin
a mikroregionů, pracovníci
různých odborů krajského úřadu
a další profesionálové moravsko-
slezského venkova. Tím se členům
SPOV umožní širší přehled a orien-
tace v současné problematice
venkova. Velmi oblíbené jsou také
společné exkurze za realizovaný-
mi rozvojovými projekty na ven-
kově, ať už v mikroregionech

České republiky, tak i v zahraničí
(Irsko, Wales, Německo, Francie –
Bretaň, Litva, Finsko, Estonsko).
Letošní jubilejní rok byl ve zname-
ní intenzivní práce při organizaci
tří konferencí s tématy „Bez inte-
grace nemá venkov šance?“
v červnu ve Sviadnově, „10 let
iniciativy KO SPOV MsK“ v říjnu ve
Slatině a„Program obnovy rodiny“
v listopadu v Malenovicích. Členy
SPOV jsou nejen obce, ale také
různé organizace, mikroregiony
a v neposlední řadě jednotlivé
fyzické osoby, takže členy se může
stát i vy. 

Zveme vás ke spolupráci na
obnově a rozvoji našeho venkova!
Další informace získáte na
www.spov.org a http://sov.trano-
vice.org.

Jana Liberdová, 
tajemnice KO SPOV MsK

■ Environmentální výchova mládeže,
to bylo hlavní téma již sedmého roční-
ku  konference,  která  se  konala  začát-
kem října na Střední škole zemědělské
v Českém Těšíne pod záštitou náměst-
kyně hejtmana pro školství Věry Palko-
vé.  Program  konference  byl  velice
pestrý zaměřený na aktuální téma roku
2011 a tím je Mezinárodní rok lesů, kte-
rý vyhlásila Organizace spojených náro-
dů (OSN).

Odborné konference se účastni-
lo přes sedmdesát koordinátorů
ekologické výchovy, ředitelů a uči-
telů škol a škol-
ských zařízení
z celého kraje,
kteří měli mož-
nost načerpat
mnoho zajíma-
vých novinek
z oblasti lesní
p e d a g o g i k y
a seznámit se
s některými
výsledky les-
nického výzku-
mu o velkých
šelmách v Bes-
kydech, a nebo
o vlivu znečiš-
tění prostředí
na zdravotní
stav sýkory
koňadry. 

„Zabývali jsme se možnostmi
implementace   environmentální
výuky do základních a středních
škol,“ informovala náměstky hejt-
mana Věra Palková a dodala: „Na
některých školách jsou již vytvořené
personální podmínky z řad absol-
ventů specializačního studia, mate-
riální i prostorové, aby tyto školy
mohly začít působit v kraji jako
centra výchovy k udržitelnému roz-
voji, tedy v širším kontextu než je
environmentální vzdělávání. Vytvo-
ření těchto center je plně v souladu
s posílením kreativity pedagogů,
spolupráce školy se zřizovatelem
i širokou veřejností.“

Konferenci provázel i další zají-
mavý doprovodný program
v Archeoparku v Chotěbuzi a také
návštěva obce Třanovice, kde byl
přítomným představen projekt
„Škola obnovy venkova v Třanovi-
cích“ (ŠOV). Vzorem pro fungování
ŠOV byly školy obnovy venkova
v Rakousku a Německu, které mají
za sebou bohaté zkušenosti v této
oblasti. Obec Třanovice na tento
projekt získala dotace z Programu
obnovy venkova vyhlášeného

Ministerstvem pro místní rozvoj
v ČR. Škola nabízí praktickou
pomoc při environmentální
výchově, vzdělávání a osvětě
(EVVO) realizací odborných exkur-
zí ve venkovské průmyslové zóně
Třanovicích, v rámci Zeleného
centra v Třanovicích uskutečňu-
je terénní exkurze a následně pre-
zentace k využívání obnovitelných
zdrojů energie (OZE). Je možné
navštívit centrum pro biomasu,
ukázku kotlů a paliv, výstavu
tématických panelů zaměřených

k jednotlivým
obnovitelným
zdrojům ener-
gie (OZE),
využití solární
energie, foto-
voltaické pane-
ly, separaci
odpadu, odpa-
dové hospo-
d á ř s t v í ,
f u n g o v á n í
sběrného dvo-
ra, fungování
čističky odpad-
ních vod, revi-
t a l i z a c i
n e v y u ž i t ý c h
zemědělských
objektů či bio-
plynovou stani-

ci v Dolních Tošanovicích.
Cílem projektu je napomoci

ke změně v myšlení místních lidí,
aby se součástí jejich způsobu
života stalo vyhledávání podnika-
telských příležitostí v širokém
spektru možných aktivit a míst-
ních zdrojů. Jedná se o projekt,
který je příkladem dobré praxe
v rámci vzdělávání pro udržitelný
rozvoj. Tento projekt by měl lidem
otevřít oči, aby si uvědomili, že
těmito zdroji podnikatelských pří-
ležitostí jsou oni sami, jejich pří-
rodní a kulturní dědictví a sociální
a ekonomické potřeby.

RV

■ V souvislosti se změnami v organi-
zační  struktuře  Úřadu  práce  České
republiky – Krajské pobočky v Ostravě
bude dne 15.  12.  2011 ukončena  čin-
nost pracoviště státní sociální podpo-
ry v Hnojníku.

Ode dne 16. 12. 2011 je přísluš-
né pro vyřizování agendy státní
sociální podpory občanů Horních
Tošanovic, Dolních Tošanovic
a Třanovic kontaktní pracoviště
Frýdek-Místek, Na Poříčí 3510,
738 01 Frýdek-Místek, tel.: 950
113 111. Pro občany Hnojníku,

Komorní Lhotky, Smilovic, Řeky,
Stříteže a Vělopolí je příslušné
Kontaktní pracoviště Třinec,
Jablunkovská 407, 739 61 Třinec,
tel.: 950 113 654.  Podle stejného
principu budou rozděleny žádos-
ti, které budou podány na praco-
viště v Hnojníku před 15. 12.
2011. Úřední hodiny na pracoviš-
tích jsou stanoveny v pondělí a ve
středu od 8. do 17. hodin, v úterý
a ve čtvrtek od 8. do 13. hodin
a v pátek od 8. do 13. hodin pro
podání žádostí.
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■ Na stránkách Stonávky jsme v minu-
lém i tomto roce pravidelně četli o pro-
jektu EuroNet. Jeho účastníky byly dva
mikroregiony  –  sdružení  obcí  povodí
Stonávky  a mikroregion  Terchovskej
doliny. Společný projekt nyní končí. Co
přinesl?  Co  přinese  lidem  v obou  úze-
mích? Ptali jsme se hlavního manažera
projektu  na  české  straně  ing. Petra
Martiňáka.

Můžete krátce shrnout, čeho se projekt
týkal? 

Hlavním cílem projektu bylo
zavedení systému strategického
plánování, zvýšení informovanosti
a využívání tzv. best practise při
zapojování všech aktérů regionál-
ního rozvoje. 

Spolupráce  s mikroregionem  Terchov-
ská  dolina  existuje  již  dlouhá  léta.
Vyplynulo  z projektu  EuroNet  něco
nového? 

Dlouhodobá spolupráce, která
existuje mezi oběma mikroregio-
ny, byla základem pro to, aby-
chom mohli vytvořit společnou

příhraniční strategii. Na tvorbě
strategie se podíleli především
představitelé jednotlivých obcí ale
i podnikatelé a některé neziskové
organizace. Zjistili jsme, že máme
mnoho společných cílů a společ-
nou spoluprací může přinést víc,

než když půjdeme individuálně.
V rámci jednotlivých akčních sku-
pin, které vytvářely jednotlivé
vize, došlo k setkávání nejen sta-
rostů obcí, ale především podni-
katelské sféry, která by měla být
pro další období hlavním hnacím
motorem. 

Hlavním cílem projektu bylo vytvoření
společné  strategie na další  léta.  Co  to
pro obě strany znamená? Jaké jsou její
stěžejní body? 

Vize společné příhraniční spolu-
práce byla rozdělena na tři hlavní
cíle a to v oblasti hospodářství,
společnosti, životního prostředí
a infrastruktury. V oblasti hospo-
dářství by měly být vytvářeny spo-
lečné hodnoty zejména na
efektivně fungujícím partnerství
mikroregionu. Hlavním cílem je
vytváření společných produktů
v oblasti cestovního ruchu. Hlavní
cíl v oblasti společnost je být
v TOP10 v kvalitě života mezi
regiony v ČR a SR, což mimo jiné
znamená, aby oba partneři
dosáhli společným úsilím zvýšení
kvality života cílových skupin
(obyvatelé, podnikatelé, životní
prostředí) do roku 2020. Strategic-
kým cílem pro životní prostředí
a infrastrukturu je dosažení sníže-
ní ekologické stopy mikroregionů
do roku 2020 o 20 % výchozího
stavu a dobudování dopravní
infrastruktury propojující partner-
ské mikroregiony. 

Co konkrétně přinesl nebo ještě přine-
se  projekt  občanům  obou mikroregio-
nů? 

Občanům našich mikroregionů
se dostanou do rukou nové propa-
gační materiály, vznikl film jako
pozvánka pro turisty do našich
obou mikroregionů. V rámci celé-
ho projektu byla knižně zpracová-

na i kronika, která představuje oba
mikroregiony a zároveň díky spo-
lečným jednáním vzniklo i mnoho
dalších příhraničních aktivit, které
jsou již konkrétním výsledkem
rozšířené spolupráce. 

V průběhu projektu byly volby do obec-
ních  zastupitelstev  v obou  zemích. Na
postech  starostů  obcí  nastaly  velké
změny.  Odrazily  se  nějak  na  průběhu
projektu, popř. na jeho výstupech?

Máte pravdu, volby do zastupi-
telstva měly určitě na průběh pro-
jektu částečný dopad. Na
slovenské straně bylo zvoleno více
jak 2/3 nových starostů obcí
a u nás to byla polovina. Práce na
Euronetu se částečně zpomalila
a ukázala jasně na to, co jsme již
upozorňovali v průběhu, a sice že
hlavním motorem v budoucnosti
musí být síla podnikatelského sek-
toru, a to především v oblasti ces-
tovního ruchu a všeho, co s ním
souvisí. Představitelé mikroregio-
nu a jednotlivých obcí budou jen
partnery, kteří v určitých okamži-
cích stmelují nastavené cíle. 

Máte za sebou řadu projektů. Jak byste
zhodnotil právě EuroNet? 

Každý projekt je něčím jiným a já
mohu pouze říci, že mě práce na
tomto projektu obohatila nejen
tím, že jsem se mohl přímo podílet
na zpracování společné přeshra-
niční strategie, ale zároveň jsem
měl možnost poznat spoustu
nových a velmi zajímavých lidí,
kteří se touto problematikou
zabývají. Zároveň jsem se pře-
svědčil o tom, že společná cesta
k dalšímu rozvoji vede přes propo-
jení soukromého a veřejného sek-
toru, tady máme ještě značné
rezervy.
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Společný projekt končí, ale spolupráce pokračuje

■ Vánoce  klepou  pomalu  na  dveře
a advent prostoupil i Charitní dům pro
seniory v Hnojníku. 
Advent je obdobím radostného
očekávání a těšením se na Vánoce.
Naši senioři se do přípravy na
vánoční svátky pustili s vervou; 
„V Charitním domě pro seniory
v Hnojníku se již na advent připra-
vujeme. K tradičním aktivitám patří
tvorba adventního věnce. Adventní
věnec je významným symbolem
adventu, který zdobí čtyři svíce
podle počtu adventních nedělí.
První z nich zapálíme již tuto nedě-
li“, líčí Emílie Vitásková z Charitní-

ho domu pro seniory. U advent-
ních věnců ale přípravy nekončí.
Pro seniory je připravena beseda
o adventu v knihovně, senioři se
aktivně podílí i na vánočním
vyzdobení domova; „Připravujeme
tradiční zdobení vánočních strom-
ků, pečení cukroví, nebude chybět
ani mikulášská nadílka“, dodává
paní Vitásková. Dobu vánoc v Cha-
ritním domě pro seniory symbolic-
ky uzavře Tříkrálová sbírka
a koleda, které se aktivně účastní
celý domov.

CHČT

Adventní příprava v Charitním domě
pro seniory v Hnojníku

■ Blíží se čas vánoční, kdy lidé k sobě
bývají milejší a štědřejší. Bohužel, tuto
štědrost si někteří  jedinci vykládají po
svém a berou si, co jim nepatří.
Mnohdy k tomu zavdáváme příči-
nu sami, kdy ve vozidlech která
opouštíme, byť jen na krátkou
chvíli, necháváme vyloženě „vysta-
veny“ věci nám cenné. Ať již se
jedná o kabelky, notebooky, kufří-
ky. Necháváme je zpravidla na
předním sedadle spolujezdce
a chybí u nich opravdu jen cedul-
ka „ VEM SI MĚ“ Proto vás žádám,
nebuďte ke svým věcem lhostejní,
nedávejte zbytečně různým lap-
kům šanci.  Vykradení takového
vozidla je otázkou vteřin. Začínají
se zde ve zvýšené míře takové pří-
pady objevovat, obzvláště v okolí
mateřských školek, tělocvičen,
hřbitovů. Hlavně maminkám bych
chtěl připomenout, že i když
s dítětem spěcháte ráno do školky,
vezměte si kabelku z vozidla

sebou, v opačném případě se
může stát, že se delší dobu zdržíte
na zdejší služebně policie a přibu-
dou vám ještě starosti s vyřizová-
ním nových dokladů a blo-
kováním platebních karet. Pokud
si v okolí školek povšimnete zapar-
kovaných vozidel, která tam pravi-
delně nestávají a ve kterých někdo
vyčkává, nebo se prochází kolem
ostatních zaparkovaných vozidel,
neváhejte kontaktovat Policii ČR.
V takových vozidlech bývá zpra-
vidla několik osob a mohou mít
i odstraněny registrační značky. 

Ale abychom nebyli jen pesi-
misté, přejeme Vám krásné prožití
adventu a vánočních svátků,
pohodu a klid v nadcházejícím
roce. Vedení obcí děkujeme za
důvěru, podporu a spolupráci a na
další se těšíme. 

npor. Bc. Martin Jahřabáč, 
zástupce vedoucího oddělení

Nedávejte sami šanci zlodějům



■ Rok  se  sešel  s rokem  a přiblížil  se
nejen  vánoční  čas,  ale  také  Tříkrálová
sbírka, která k Vánocům neodmyslitel-
ně patří.

Během prvních čtrnácti dní roku
2012 zaplní naše ulice charitní tří-
královí koledníčci, kteří budou do
našich domovů roznášet přání
pokoje a požehnání a zároveň
vybírat finanční prostředky na
pomoc lidem v nouzi a na rozvoj
charitního díla. Tříkrálová sbírka se

koná již více než deset let a sama
se stala tradicí, z níž ostatně vyšla.
I letos se do Tříkrálové sbírky zapo-
jí také Charita Český Těšín, která
v loňském roce na svém území
(které zahrnuje také obce Hnojník,
Komorní Lhotka, Třanovice, Vělo-
polí) vykoledovala téměř 800 tis.
korun. Podle pravidel sbírky se
65 % výnosu sbírky vrací zpět Cha-
ritám, které finanční prostředky od
dárců získaly, zbytek připadá na

podporu projektů
Diecézní charity
ostravsko-opavské,
projektů Charity Čes-
ká republika a huma-
nitární pomoc do
zahraničí. „Charita
Český Těšín ze svého
podílu Tříkrálové sbír-
ky 2011 podpořila
opravy a úpravy
v domovech pro
seniory v Hnojníku
a Českém Těšíně

a v azylovém domě pro matky
v tísni Českém Těšíně. „Z  výnosu
sbírky byly podpořeny také aktivity
dětí v karvinském nízkoprahovém
zařízení Kometa a vybavení půjčov-
ny pomůcek“, sděluje k využití sbír-
ky ředitel Charity Český Těšín
Martin Hořínek a dodává, že
i v příštím roce chce Charita Český
Těšín dodržet místní rozdělení
výnosu sbírky, tak aby se v jednot-
livých oblastech peníze použily na
rozvoj charitního zařízení, které je
obyvatelům nejblíže. Tak, aby se
zamezilo nejrůznějším pochyb-
nostem, poznáte charitní tříkrálo-
vé koledníčky podle jedno-
značných znaků – jsou vybaveni
plastovými kasičkami s červenobí-
lým logem, rozdávají jako upomín-
ku kalendáříky a cukříky a vedoucí

skupinek jsou zároveň v souladu
s legislativou vybaveni kartičkami,
které slouží jako plné moci. Na
vyžádání si můžete údaje na prů-
kazkách ověřit dle občanských
průkazů. „Chtěl bych poděkovat
dárcům, koledníkům a všem, kdo se
podílí na Tříkrálové sbírce a společ-
ně tak vytvářejí krásnou tradici, kte-
rá tvoří pomyslnou tečku za
vánočními svátky a ukazuje nám, že
Láska, která přišla na svět před dvě-
ma tisíci léty, mezi námi žije stále.
Děkujeme za pomoc a podporu, bez
níž bychom nemohli naplňovat své
poslání, kterým je pomoc bližním
v jakékoli nouzi. Zároveň přeji nám
všem a našim rodinám a požehnaný
rok 2012“, uzavírá ředitel Hořínek.

CHČT

■ Již rok činnosti má za sebou Senior
Club Tošanovice - sdružení seniorů, ale
nejen jich - a to je určitě důvod k malé-
mu ohlédnutí.

V obci Dolní Tošanovice a okolí
chybělo sdružení, které by umo-
žnilo seniorům setkávání, vzdělá-
vání, nabízelo kulturní

a vzdělávací programy, volnočaso-
vé aktivity a v neposlední řadě
i adekvátní sportovní vyžití. Náš
klub vznikl 27. 9. 2010 a oficiálně
byl zaregistrován 11. 11. 2010
u Ministerstva vnitra České repu-
bliky. Do vínku jsme dostali finanč-
ní dar firmy Skanska Transbeton,
a za to díky patří především
p. Szotkowskému. Hned v počát-
cích jsme požádali o dotaci na dva
projekty z rozpočtu MSK Ostrava,
nicméně jsme neuspěli. A naše
akce? Tak například v březnu jsme
si vyslechli přednášku p. Podhorné
o gemoterapii na Ezoterickém fes-
tivalu v Třinci. Relaxovali jsme
v solné jeskyni v Havířově, úspěš-
ně se rozvinula spolupráce s klu-
bem seniorů v Třanovicích.

Společně jsme si vyjeli na exkurzi
na Dlouhé stráně a veselili jsme se
u skvělé vaječiny na hájence v Třa-
novicích, kde nás mile pohostili.
Zajímavá byla sladce vonící exkur-
ze do Marlenky ve Frýdku spojená
s ochutnávkou všech výrobků
a odkud jsme se nevraceli s prázd-

nou. Letošní podzim je ve zname-
ní aranžování dušičkových vazeb
a věnců a zdobení perníků, se kte-
rými se chceme pochlubit na
vánoční výstavce v Horních Toša-
novicích. Už jen vzpomínkou je
loňský Vánoční minikoncert
v kapličce s úvodním slovem pana
faráře Vechety. Už se těšíme na
letošní podobný koncert. Nezbývá
nám jiné přání než si i dále užívat
společné chvíle, zapomenout na
starosti, nemoci a trápení všed-
ních dnů, podělit se o své doved-
nosti, znalosti a um v kruhu milých
seniorů, jejichž smysl pro humor je
stále svěží.

Mgr. Naděžda Honzáková, 
zakladatelka a předsedkyně

Senior Clubu Tošanovice
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První rok Senior Clubu
Tošanovice je za námi

Léto v Krzyžanovicích, zima ve Smilovicích
zpravodaj obcí sdružených v mikroregionu

■ V rámci  projektu  s názvem  „Léto
v Krzyžanovicích (PL), zima ve Smilovi-
cích  (CZ)  –  rozvoj  turisticko-rekreační
infrastruktury v česko-polském pohra-
ničí“,  jehož  partnery  jsou  TJ  Smilovice
a obec  Krzyżanowice,  se  uskutečnily
v průběhu  roku  2011  čtyři  společné
sportovně  –  společenské  akce  dospě-
lých  a dětí  ZŠ  v zimě  ve  Smilovicích
a v létě  v Chalupkách  a v Krzyžanovi-
cích.

Dne 22. 11. 2011 se ve sportov-
ním areálu TJ a budově ZŠ ve Smi-
lovicích uskutečnila poslední
letošní akce s názvem „Turnaj ve
dvorkových hrách pro děti“, jehož
součástí byl i letos Turnaj v miniko-
pané. Akce se zúčastnilo více než
100 děti ZŠ z Krzyžanovic, Smilovic
a obcí Mikroregionu Stonávky.
Kromě tradiční kopané se soutěži-
lo hlavně v netradičních disciplí-
nách jako skákání na skákacích
balónech, chůzi na dětských chů-
dách (špalících), cvrnkané s PET
víčky, trefování plechovkové pyra-
midy a klauna, aj. Děti si domů
odnesly nejen hezké ceny a odmě-
ny, ale i plno dojmů, sportovních
zážitků a hlavně se přitom dobře
bavily. Přesvědčily se také, že jazy-
kové bariéry nejsou překážkou
pro navázání kamarádských vzta-
hů a již nyní se těší na následující
setkání. Do konce letošního roku
bude zprovozněno nové zázemí
sportovní haly (šatny, sociální zaří-

zení, nářaďovna) se vstupní recep-
cí, kancelářemi, klubovnou
s výhledem do haly a dětskou her-
nou určenou pro maminky a jejich
ratolesti.  Slavnostní otevření je
plánováno na počátek příštího
roku a jeho součástí bude další ze
společných česko-polských akcí,
a to Sportovní víkend pro dospělé.
Nejbližšími připravovanými akce-
mi v areálu jsou: 27. - 30. 12. 2011
Zimní sportovní kemp pro děti 6-
12 let, 31. 12. 2011 Silvestr 2011,
24. 2. 2012 Sportovní ples.
K dispozici je nejen sportovní hala
a venkovní sportoviště, ale i res-
taurace s bowlingem a prostory
vhodné pro uspořádání firemních,
společenských či rodinných akcí
s dokonalým zázemím a vyškole-
ným personálem. Projekt je spolu-
financovaný z prostředků Evrop-
ského fondu pro regionální rozvoj
v rámci Operačního programu
přeshraniční spolupráce Česká
republika - Polská republika 2007 -
2013 „Překračujeme hranice“. 

Provozní doba sportcentra je
denně 9:00 – 21:00 hod. a rezervo-
vat lze osobně, telefonicky –
602 221188 nebo e-mailem
na rezervace@tjsmilovice.cz.
Bližší a aktuální informace o všech
akcích včetně obsazenosti získáte
na www.tjsmilovice.cz a nově
i na www.scsmilovice.cz.

Tříkráloví koledníci se po roce vrátí
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■ Na  přelomu  září  a října  opětovně
proběhla výstava  spolků obce Smilovi-
ce a ZŠ + MŠ Smilovice.

Představili se zejména místní
zahrádkáři výstavou ovoce a zele-
niny, také i pěstitelé orchidejí –
paní Mrózkowa z Godule, včelaři
v zastoupení s paní Karlíkovou.
Byla i prezentace KS-SCH (Karmel),
fotografická soutěž pod názvem
„Květena v letní zahradě“. Samoz-
řejmě naše ZŠ + MŠ přispěla vla-
stními výrobky dětí a zaplnila tak
náš velký sál na OÚ Smilovice.
Dále na prezen-
tačních pane-
lech bylo možno
shlédnout foto-
d o k u m e n t a c i
MK PZKO (Sou-
bor Śmiłowia-
nie, amatérské
divadlo) a pre-
miéru měla
i prezentace
obce Krzyžano-
wice, s kterou má úzkou spoluprá-
ci naše TJ Smilovice.

Výstavu shlédlo bezmála 250
účastníků a myslivecké speciality
našeho spolku Myslivecké sdruže-
ní Smilovice – Řeka skutečně po
oba dva dny měly co nabídnout.
Druhý den obohatila naši akci
rodiče s ratolestmi na akci „Dětské
odpoledne“, pořádané OÚ Smilo-
vice. Počasí obzvlášť přálo, tudíž
veškeré atrakce pro naše nejmenší
byly v kurzu. Letošní aktivity novo-
dobého spolku zahrádkářů byly
ukončeny „Svatomartinským vino-
braním“ dne 11. 11. 2011 v restau-
raci na TJ Smilovice. Prezentace
sommeliera z SŠ HOP Č. Těšín
(Střední škola Hotelová, obchodní
a polygrafická), husa v podání
kuchaře Adama Čmiela, svatomar-
tinské víno z Hrušek u Břeclavi,
toto všechno určitě někoho oslo-
vilo a zanechalo jen ty nejlepší
dojmy. Hudba v podání kytaristů
ze Střítěže pro téměř 90 účastníků

byla bez patřičného ozvučení
hudební kulisou jen pro ty, co
chtěli slyšet a tančit. Každý stůl
měl možnost ukázat se, zda má
vědomosti o Smilovicích, zahrád-
kaření a vinařství zvládnuté. Nejlé-
pe kvíz z 16 otázkami vyplnili
spolustolovníci s p. Slávkou Nogo-
vou, která byla garantem za tento
stůl. Naše vinobraní navštívila
i konzul generálního konzulátu
Polské republiky v Ostravě p. Anna
Olszewska. Na MSV Brno mně pro-
zradila, že má velmi ráda do „złota

upieczoną gęś“,
a proto jsem
pozval tuto
o s t r a v s k o u
politickou cele-
britu. Skutečně
se objevila,
i s manželem.
Diskuse s naším
malířem Paw-
łem Wałachem
a nebo s před-

sedkyní MK PZKO Śmiłowice
p. Annou Kowalczyk byly určitě
zajímavé. Zanedlouho bude opět
možná paní konzul v naší obci stří-
hat pásku, jelikož v prvním kvartá-
lu příštího roku se chystá otevření
další části sportovního areálu, kte-
rá je vybudována za finančního
přispění z eurofondu v projektu
přeshraniční spolupráce „Léto
v Krzyžanowicach a zima ve Smilo-
vicích - rozvoj turisticko - rekreač-
ní infrastruktury v česko polském
pohraničí“. Svatomartinské vino-
braní začátkem listopadu už dle
tradic pomalu navozuje vánoční
náladu, jelikož to, co se mělo stih-
nout na našich „záhumencích“ za
celý rok je téměř hotové, proto
i my zahrádkáři ze Smilovic Vám
přejeme veselé, štědré a radostné
Vánoce a v dalším roce opět hod-
ně elánu a tolerance.

Gustav Chwistek, 
jednatel ZO ČZS Smilovice

■ V úterý dne 25. října 2011 se ve Sběr-
ném  dvoře  Třanovice  konala  akce
„Sběrný dvůr, který voní“.

Dopoledne probíhal program
pro děti ze ZŠ a MŠ Třanovice, pro-
gram plný soutěží a drobných
dárečků udělal dětem určitě
radost. Odpoledne pak byl rekon-
struovaný a nově vybavený sběr-
ný dvůr představen i dospělým
občanům, průvodcem se nám stal
odborník na slovo vzatý - pan
Ing. Leopold Škuta. Zúčastnění si
prohlédli nově pořízené vybavení
jako je nakladač, mostovou váhu
a kontejnery na jednotlivé druhy
odpadu. Nyní víme, kam se které
druhy odpadů z třanovického
sběrného dvora odvážejí, jak a kde
konkrétně se dále využívají apod.
Byli jsme provedeni i po třanovic-
ké čistírně odpadních vod. Účast-

níci akce si pochutnali na voňa-
vém mysliveckém guláši – tímto
srdečně děkujeme manželům
Milušce a Karlu Ruszovým za jeho
přípravu a třanovickým myslivcům
za poskytnutou zvěřinu. Obec Třa-
novice se dlouhodobě umísťuje
na předních příčkách ve třídění
odpadu, loni obsadila 1. místo
v Moravskoslezském kraji, letos 3.
místo v kategorii do 4 tis. obyvatel.
Věříme, že nově vybavený sběrný
dvůr usnadní tyto aktivity i do let
příštích ke spokojenosti všech
a především našeho bezprostřed-
ního okolí - životního prostředí
v obci. Projekt „Vybavení sběrného
dvora v obci Třanovice“ je spolufi-
nancován z fondů Evropské unie -
Fondu soudržnosti v rámci ope-
račního programu Životní prostře-
dí. TR

Smilovičtí zahrádkáři se
představili veřejnosti

Podzim otevřel pohled na rekonstrukci
objektu DZP v Komorní Lhotce

Sběrný dvůr, který voní
Prosinec 2011 zpravodaj obcí sdružených v mikroregionu

■ Opadlé listí ze stromů, které lemuje
areál  DZP  v Komorní  Lhotce,  ukázalo
lepší pohled na probíhající rekonstruk-
ci  objektu  v rámci  realizace  projektu
„Rozvoj  kvality  služeb  ISÚ  Komorní
Lhotka“.

Projekt je spolufinancován ze
strukturálních fondů EU a národ-
ních rozpočtů prostřednictvím
rozpočtu Regionální rady regionu
soudržnosti Moravskoslezsko
v rámci Regionálního operačního
projektu NUTS II Moravskoslezsko
2007 – 2013. Jde o stavbu, která
díky usnesení minulého zastupi-
telstva a získaným dotačním pro-
středkům mění svůj vzhled
a využití. Ze stávajícího pobytové-
ho objektu, ve kterém bylo umís-
těno 32 uživatelů, se transformací
koedukuje na zařízení komunitní-
ho typu. V nadstavbě 3 NP vznik-
nou pokoje i pro tělesně postižené
klienty s vlastním soc. zařízením
a kuchyňkou. Nově vybudovaný
výtah umožní všem volný pohyb
po celé budově. Vzniknou další
návštěvní a společenské místnosti,
herny a prostory pro zajištění slu-
žeb. Projekt počítá i s dalšími sta-
vebními úpravami, které poslouží
i široké veřejnosti, jako je
např. rekonstrukce stávajícího

hřiště, výstavba osvětleného
chodníku s lavičkami lemujícího
rybníček. V dnešní době je dokon-
čena hrubá stavba plus částečné
stavební úpravy, 2 NP. Objekt je
zastřešeny a uzavřený. Nepředví-
dané zásahy do konstrukcí stávají-
cího objektu přinesly různé
stavební problémy, které je třeba
řešit přímo na místě a některé
i změnou projektu. Samozřejmě
jsou s tím spojeny i finanční nákla-
dy za práce navíc, mimo smluvní
rozsah prací. Koordinační tým, kte-
rý vede celý projekt, v současné
době hledá prostředky, ze kterých
by bylo možné práce uhradit. Jed-
na z možností je částečná úhrada
prostředků Regionální radou, dále
se na více pracích bude podílet
také provozovatel ISÚ Komorní
Lhotka a část prostředků zaplatí
obec ze svého rozpočtu na rok
2012 – 2013. Ukončení celého pro-
jektu dle harmonogramu prací je
v červenci 2012. Realizací projektu
přispějeme ke zlepšení životních
podmínek klientů DZP. Občanům
Komorní Lhotky nabídneme další
sportovní objekty a prostory pro
relaxaci a odpočinek.

Stanislav Čmiel, 
koordinátor projektu
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■ Po tříleté přestávce jsme v letošním
roce  znovu  obnovili  tradiční  Podzimní
šlápotu.  1.  října  nám  přálo  počasí,  byl
krásný slunečný den a my jsme se vyda-
li po modré značce směrem na Kotař.

Celkem se Šlápoty zúčastnilo
přes dvacet žáků. Radost nám udě-
lali rodiče chlapců Szkanderových,
kteří se na výlet vydali s námi
i s malým dvouletým turistou . Ces-
tou na Kotař nám dělala společ-
nost i babička Ivanky Kaňokové
a s radostí kolem nás pobíhali také
dva čtyřnozí přátelé.  Naši výpravu
uzavřela paní učitelka Cieslarová,
která nás dojela na kole sice se
zpožděním, ale přece jen to stihla
ještě pod vrcholem. Cesta nám
uběhla rychle díky zábavným
hrám, ve kterých jsme pokračovali
i nahoře po malém občerstvení,
mezi něhož patřila i konzumace
perníkových botiček, které pravi-
delně obdrží účastníci Podzimní
šlápoty. Největší radost nám udě-
laly děti, kterým se výlet i hry moc
líbily a které projevily zájem, aby-
chom takových výšlapů zorganizo-
vali v tomto školním roce co
nejvíce. Toto ocenění od samot-
ných žáků nás učitele zahřálo snad
více než nečekané podzimní slu-

níčko a rozhodli jsme se dětem
vyhovět. Začátkem listopadu jsme
si zašli pro turistické razítko na Pra-
šivou, tentokrát se zúčastnilo
dokonce třicet čtyři dětí a mamin-
ka Nikolky Kubeczkové, která
vynesla na zádech i nejmladšího
účastníka Marečka. Ani tentokrát
nechyběli pejsci, kteří nás vděčně
doprovázeli. Jsme rádi, že se
v dnešní době počítačů najdou
děti, kterým se líbí poznávat rodná
místa, obdivovat jedinečnost pří-
rody a trávit čas se svými vrstevní-
ky aktivně a ne jen ve virtuálním
světě. Za paní učitelku Farnou
a Cieslarovou, které se Šlápoty
zúčastnily, děkuji všem žákům
i jejich doprovodu za příjemně
strávené chvilky.

Dana Bednářová, 
Masarykova ZŠ Hnojník

■ Dne 22. 10. 2011 zorganizoval Místní
odbor  Matice  slezské  v Třanovicích
zájezd do Olomouce. Chtěla jsem touto
cestou poděkovat všem organizátorům
za  nádherný  zážitek.  Uvědomila  jsem
si, jak málo víme o naší historii.

Navštívili jsme Arcibiskupský
palác, který je nejrozsáhlejším
objektem v historickém jádru Olo-
mouce. Tento původně renesanční
palác byl postaven biskupem Sta-
nislavem Thurzem v 16. století.
Autorem nádherné štukové výzdo-
by interiérů je známý Baltazar Fon-
tana. Po důkladné rekonstrukci na
jaře roku 2011 byl palác zpřístup-
něn veřejnosti a je opravdu na co
se dívat. Obdivovali jsme monu-
mentální schodiště se sousoším
Cyrila a Metoděje, zlatý salónek se
soukromou kaplí pro hosty, císař-
ský červený sál, kde před bitvou
u Slavkova nocovali František I.
a Alexandr I. a další a další sály.
Dále jsme navštívili budovu olo-

moucké radnice s orlojem, která
vévodí Hornímu náměstí a před-
stavuje již po šest staletí symbol
hospodářského a politického
významu někdejšího královského
hlavního města Moravy. Ti zdatní
vyšlapali i olomouckou radniční
věž do výše 75m a obdivovali nád-
herný rozhled na celou Olomouc.
Některým z nás se poštěstil malý
husarský kousek, když jsme při
návštěvě kostela Panny Marie
Sněžné potkali místního varhaní-
ka, který nás ochotně a fundovaně
provedl touto nádhernou barokní
památkou a co víc, uspořádal jen
pro nás malý varhanní koncert na
varhany z roku 1716. Zájezd se
povedl, všichni zúčastnění byli
nadmíru spokojeni. Věřím, že
podobných akcí organizace Matice
slezské v Třanovicích uskuteční víc.
Za tuto jim patří velké poděkování.

Eva Dörflerová

■ Masarykova ZŠ v Hnojníku letos osla-
ví již 80 let provozu. Leží v překrásném
kraji pod Beskydami, máme kousek na
Godulu,  Prašivou,  Kotař,  Javorový
i Ropičku.
Zdejší lidé měli vždy velmi těžký

život a v našem nářečí nalezneme
slova německá, polská, ale i fran-
couzská. To proto, že náš lid se
s těmito kulturami setkal. V roce
1930 přijel na Těšínsko první prezi-
dent T. G. Masaryk a přenocoval
u svého přítele ze studií na zámku
v Hnojníku. K otevření nové zdejší
školy došlo 28. března 1931. Na
počest našeho prezidenta, který
zde v roce 1930 pobýval, byl škole
propůjčen název Masarykova měš-
ťanská škola. 27. listopadu 1992
došlo k významné události. V tento
den se uskutečnil slavnostní akt
znovuobnovení názvu školy.
Ministerstvo školství ČR vyhovělo
žádosti pedagogů podporovanou
obcí a navrátilo škole čestný název
Masarykova základní škola. Přís-
tavba a rekonstrukce školy začala
v r. 1995. Do té doby se vyučovalo
na třech místech. V prostorách MŠ
u nádraží, v budově u kostela
a v místní škole. Nebylo vždy jed-
noduché vše skloubit dohromady.
11. září 2000 se uskutečnilo slav-
nostní otevření nové přístavby

školy. Zúčastnili se ho zástupci vlá-
dy a Parlamentu ČR, Obecního úřa-
du v Hnojníku, školského úřadu,
starostové okolních obcí, zástupci
stavebních firem, představitelé
evangelické a římsko-katolické cír-
kve. „Škola základ života“ - pro kaž-
dého je škola důležitá, představuji
si ji jako „vosí hnízdo“, když do ní
vstoupím, tak nevím, ze které stra-
ny dostanu žihadlo čili „pětku“.
Škola nám pomáhá začleňovat se
do života, orientovat se ve spole-
čenském dění, navazovat kama-
rádství a přátelství. Vychovala řadu
úspěšných lidí ve své profesi, jako
jsou lékaři, inženýři, učitelé, právní-
ci, ale v neposlední řadě celou šká-
lu dobrých a slušných lidí, kteří se
celý život snaží pomáhat druhým,
protože pouze takový život stojí za
to. Ne vždy v roce jsou slunné dny,
i když za ty jsme nesmírně vděčni.
Ale v životě přijdou i mraky a je na
nás, abychom našli v sobě sílu jít
dál. V takových situacích nám
pomáhá i známé místo - „škola“ -
a my jsme rádi, že tady stojí jako
maják a chce nám říci, že nás
podrží a pomůže nám. Přála bych
všem, aby na školu vzpomínali
pouze v dobrém a toto dobro šířili
dál.

Mgr. Alena Iskřická

■ Víte,  komu patří  v  třanovické  škole
sobota před první adventní nedělí? Pře-
ce maminkám, dětem a všem, kdo rádi
tvoří.

Toto příjemné zahájení adventu
se nám všem zalíbilo tak, že jsme se
letos sešli již popáté. Ze zdařilého
pokusu v roce 2006 s názvem
„Předvánoční zastavení“ se stala
neodmyslitelná tradice. Hlavní
náplň setkání tvoří výroba advent-
ních věnců. Vytvořit klasický věnec

je pro naše šikulky hračka, ale věřili
byste, že se tato dekorace dá uplést
i z novinového papíru? Kromě věn-
ců si účastníci mohli vyrobit šperk,
obal na dárek, vánoční ozdoby
nebo dokonce vytvořit z větviček
malý vánoční stromeček. Po práci
na všechny čekala čajovna, kde
jsme poseděli nad šálkem vonícího
čaje a načerpali síly pro krásný, ale
zároveň náročný adventní čas.

Radmila Holubcová

Zájezd do Olomouce

Osmdesát let české školy v Hnojníku

Advent začíná ve škole

Podzimní šlápota



7Prosinec 2011 zpravodaj obcí sdružených v mikroregionu

■ Charitní dům pro seniory v Hnojníku
je domovem pro seniory, který umožňu-
je klientům prožít staří tak, aby s ohle-
dem  na  svůj  zdravotní  stav
a s respektem  ke  své  osobnosti  a sou-
kromí mohli nadále žít důstojným živo-
tem,  zachovali  si  vazby  s komunitou
a unikli sociálnímu vyloučení.

Nedílnou a důležitou součástí
našich služeb jsou volnočasové
a terapeutické aktivity, pořádání
kulturních a společenských akcí
a výstav. Na začátku roku nás
navštívili Tří králové, kteří popřáli
všem hojnost Božího požehnání.
V lednu se všichni naši klienti
pobavili na společenském večírku
až do pozdních večerních hodin.
V únoru proběhla Seniorská olym-
piáda s družebním domovem
z Ropice, kterou jsme vyhráli.
V březnu se s velkým úspěchem
konala tradiční Velikonoční výsta-
va. Duben u nás proběhl čtením
knih a návštěvou knihovny. Květen
začal stavěním máje, následovala
oslava všech maminek a měsíc

skončil krásnou akcí Kácení máje.
O prázdninách jsme smažili vaječi-
nu, procvičovali paměť a prožili
medové ráno. V září jsme si všichni
připomněli ukončení žní slavností
Dožínky a opět proběhla seniorská
olympiáda, tentokrát v Ropici, při-
čemž pohár zůstal v našem zaříze-
ní. V říjnu se konal v našem
domově Den otevřených dveří –
přišlo se podívat mnoho občanů
z Hnojníku i širokého okolí. V listo-
padu jsme se zúčastnili slavnostní-
ho otevření altánu, který pro
seniory postavila obec Hnojník. Do
konce roku nás ještě čeká adventní
příprava a oslava Vánoc. Tak si tady
žijeme a tvoříme opravdový
domov. Za všechny uživatele i pra-
covníky bych chtěla popřát všem
občanům mikroregionu požehna-
né a pokojné vánoční svátky
a mnoho osobních i pracovních
úspěchů v roce 2012.

Libuše Ovčaříová, 
vedoucí zařízení

■ V minulém  čísle  Stonávky  jsme Vás
informovali o zapojení naší školy
do  projektu  „Čtení  pomáhá“.
Nyní  jsme  již  zdolali  první
nelehký úkol,  kterým byl  výběr
knih pro jednotlivé ročníky.

Jak banálně tento úkol
zní. Poměrně široká nabídka
knih, z níž bylo možné vybí-
rat, jej banálním rozhodně nečini-
la. Nicméně jsme dali hlavy
dohromady, ujasnili si kritéria
a hurá do toho. Jedna z našich pri-
orit byla snaha přiblížit dětem čes-
ké autory – což se nám úspěšně
podařilo dodržet. Snad nám výběr
také schválíte, třeba s chutí
zavzpomínáte či si dokonce někte-
rá díla znovu připomenete a proži-
jete společně se svými dětmi. 2.
ročník se společně s Karlem Čap-
kem a foxteriérkou Dášeňkou pro-
kouše všemi nástrahami a úskalími
psího života. 3. ročník najde nepře-
berné množství originálních nápa-
dů a legrácek pro všední i nevšední
dny v Boříkových lapáliích Vojtě-
cha Steklače. Za skutečný skvost
můžeme považovat také Devatero
pohádek Karla Čapka s jeho
mistrovskou kombinací bravurní-
ho vypravěčského umění a skuteč-
ně kouzelných výrazů, slovních
obratů a hříček (připraveno pro 4.
ročník). Ale ani 5. ročník nezůstal 

pozadu s výběrem
knihy. Lichožrouti Pavla

Šruta pro ně připravili nejednu
chvilku plnou napětí, ale také
spoustu okamžiků plných zábavy,
legrace i smíchu. Kniha byla jistě
ne nadarmo oceněna jako Kniha
desetiletí (období 2002 – 2011)
a také jako nejpozoruhodnější dět-
ská kniha za rok 2008. Rádi
bychom poděkovali také paní kni-
hovnici Lilii Tyrlíkové, která má již
v místní knihovně připraveny pro-
story, na nichž bude zachyceno
i zdokumentováno společné čtení
dětí i činnosti s projektem souvise-
jící. Já jen doufám, že elán i nadše-
ní dětí, se kterým k celé této akci
přistupují, jim vydrží až k samotné-
mu závěru, který bude úspěšně
korunován konkrétní pomocí.
Zároveň bych všem zúčastněným
přála, aby je toto nadšení ze čtení
a láska ke knihám provázela nejen
tímto projektem, ale celým jejich
životem.

Kateřina Gocieková

■ Vážení rodiče, pokud se domníváte,
že malotřídky  jsou přežitek, mýlíte  se.
Do  malých  škol  stále  dochází  několik
tisíců žáků prvního stupně.

Možná si ani neuvědomujete
přednosti malých škol. Někteří
i pochybují, že se děti ve spoje-
ných ročnících něco naučí, ale
opak je pravdou. Děti učivo zvlád-
nou stejně jako na tzv. „normální“
škole. A právě věková různorodost
žáků ve třídě může být velkou
výhodou. Děti se učí nejen respek-
tu a toleranci, ale v neposlední
řadě i samostatnosti. Děti se přiro-
zenou cestou naučí pomáhat
mladším i slabším spolužákům.
Nehrozí šikana, agresivita ani
ostatní problémy velkých škol.
V malé vesnické škole jsou děti
v přirozeném prostředí, kde si život
spojují s domem, se zahradou
a přírodou kolem. Učitelé malotří-
dek mají větší důvěru žáků, neboť
největší předností malotřídky je asi
to, že učitel má při tak malém poč-
tu dětí možnost každé dokonale
poznat, včetně jeho osobnostních
zvláštností i rodinného zázemí. Má
čas se každému školáčkovi více
věnovat, vyslechnout ho, a tak
vzniká mezi dětmi a dospělými
vysoký stupeň důvěry. Děti z malo-
třídek jsou často citově vyrovna-

nější a morálně vyspělejší. Je to
dáno tím, že žáci mají možnost
postupovat vlastním tempem.
Vyučování v takové škole je založe-
no na individuální práci. Jednou
z takových škol je i naše Základní
škola v Dolních Tošanovicích pro 1.
- 5. ročník. Motto naší školy je „Ško-
la plná kamarádů“. Snažíme se, aby
se děti chovaly ohleduplně nejen
k sobě, ale i ke svému okolí.
Modernizujeme a zkvalitňujeme
vzdělávání žáků novými pomůcka-
mi a vybavením tříd. V letošním
roce jsme obdrželi od Ministerstva
školství dotaci v rámci projektu EU
Peníze školám z Operačního pro-
gramu „Vzdělávání pro konkuren-
ceschopnost“. Pro děti zajišťujeme
svačiny a obědy ve školní jídelně.
Rodiče mohou využít provozu
školní družiny a zájmové kroužky.
Během roku navštěvujeme diva-
delní představení, výstavy. Zúča-
stňujeme se plaveckého výcviku
a různých kulturních a sportovních
soutěží. Přijďte se podívat mezi nás
a uvidíte, že se vám bude u nás
líbit. Zápis do 1. ročníku Základní
školy v Dolních Tošanovicích pro-
běhne 19. 1. 2012.

PaedDr. Sylva  Martiňáková, 
ředitelka školy

■ Historie  se  opakuje.  Stejně  jako
minulý rok i letos v sobotu 12. listopadu
2011  sál  v kulturním  domě  v Komorní
Lhotce téměř praskal ve švech.

Každý se chtěl pobavit při exce-
lentních divadelních výkonech čle-
nů MK PZKO v Komorní Lhotce.
Letos nám naši amatérští herci
nabídli dvě představení. Jako první
jsme se bavili u hry Adama Waw-
rosze - „Zolyty“. Při druhém před-
stavení od Władysława Młynka mi
téměř nezmizel úsměv ze rtů,
náramně jsem se bavila a soudě
podle smíchu a potlesku v hledišti
jsem rozhodně nebyla sama. Spo-

lek PZKO ani tentokrát nenechal
nic náhodě a postaral se nejen
o skvělý večer, ale i o občerstvení.
Domácí zákusky šly na dračku stej-
ně, jako chleba s tlačenkou, nebo
se svíčkovou. Protože sál i ochozy
byly plné návštěvníků, předpoklá-
dám, že toto „podzimní divadélko“
bude brzy další tradiční kulturně-
společenskou akcí v obci Komorní
Lhotka. Na závěr nezbývá než
poděkovat všem, kteří se postarali
o báječný listopadový podvečer
a těšit se, co pro nás naši přátele
přichystají v příštím roce.

Katarína Charbuliaková

Opravdový domov

Projekt „Čtení pomáhá“

Škola plná kamarádů! MK PZKO Komorní Lhotka zase hrálo…



Týden knihoven v Třanovicích

Úprava zahrady a otevřené dveře
v Charitním domě pro seniory
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■ Na sklonku listopadu se opět po roce
sjeli žáci škol mikroregionu do víceúče-
lové sportovní haly ve Smilovicích, aby
změřili síly v minikopané.

Letošní 9. ročník byl spojen
s „Dvorkovými hrami“ realizovaný-
mi v rámci projektu „Léto v Krzyža-
novicích, zima ve Smilovicích“.
Soutěže se zúčastnilo šest druž-
stev. V dopolední části byly ode-
hrány základní zápasy ve dvou
skupinách. Po krátké přestávce,
vyplněné penaltovými střelami
v rámci soutěže o nejlepšího bran-
káře, propukl boj o konečné umís-
tění. Na závěr turnaje byl vyhlášen
také nejlepší střelec, nejužitečnější
hráč a nejlepší brankář. Umístění
škol: 1. ZŠ Třanovice, 2. MZŠ Hnoj-
ník, 3. ZŠ Smilovice, 4. ZŠ Ropice,
5. ZŠ Krzyžanovice, 6. ZŠ D. Tošano-

vice. Také ostatní děti naší školy si
užily spolu s kamarády z polských
Krzyžanovic pěkné soutěžní dopo-
ledne. Ve smíšených skupinách
soutěžily ve školní budově ve sko-
ku v pytlích, běhu na chůdách,
v hodu na plechovky a dalších dis-
ciplínách. Některé děti se již znaly
z dřívějších akcí v rámci projektu,
proto nebyl problém v jejich vzá-
jemné komunikaci. Máme radost,
že dětem i dospělým hostům se
u nás ve vesnici líbilo a měli pří-
jemné sportovní zážitky. Těšíme se
na příští jubilejní desátý ročník
soutěže ve sportu, který ke Smilo-
vicím opravdu patří. Děkujeme za
spolupráci členům TJ Smilovice,
ochotným rodičům i zastupitelům
obce.

Mgr. J. Dybová

■ Letošní  Týden  knihoven  probíhal
v prvním říjnovém týdnu od 3. do 9. 10.
2011. V tomto zvláštním týdnu pro kni-
hovny, čtenáře a návštěvníky jsme spo-
lu s dětmi besedovali, soutěžili, hráli. 

S dětmi z mateřské školy jsme si
četli z knížky Pohádky pro před-
školáky, hráli jsme Bingo, házeli
kaštanem do plata z vajíček,
poznávali barevné motýlky, poví-
dali o podzimu a protože byly děti
velmi pozorné, dostaly za odměnu
soubor knih Věrní přátelé, které
byly zakoupeny z dotace Minister-
stva kultury ČR. S prvňáčky jsme
luštili hlavolamy, hledali ztracené
předměty, dokreslovali obrázky
a vyráběli podzimní sluníčko z vyli-
sovaných javorových listů. Besedy
s ostatními dětmi jsme měli v dal-
ších dvou skupinách, kdy jsme si
četli podzimní příběh o ztraceném
ježkovi. Povídali jsme si o podzim-
ních zvycích, zahráli hry „Na bram-
bory“ a „Ovocný koš“ a nakonec
jsme si vyrobili poznámkovník
v podobě jablka či hrušky, anebo
dekoraci z dřevěných špachtliček
s podzimním motivem. S dětmi
z družiny jsme četli podzimní pří-
běh o kocourovi Filemonovi, které-
mu se nechtělo udělat si zásoby na

zimu. Pak jsme soutěžili a poznáva-
li ovoce podle chuti, podzimní plo-
dy podle hmatu a nakonec
podzimní plody podle vzhledu.
U soutěžení jsme zažili mnoho
legrace - např. když jeden klučina
při ochutnání hrušky řekl: „tohle
jsem v životě nejedl!“, ale pak vyšlo
najevo, že hrušku už mnohokrát
jedl. Uprostřed týdne knihoven
nás přijela navštívit spisovatelka
a ilustrátorka Renáta Fučíková, kte-
rá nám velmi poutavým vyprávě-
ním představila své knihy
Vyprávění ze Starého a Nového
zákona, Staré pověsti České
a Moravské, knihu o T. G. Masary-
kovi, a J. A. Komenském a svou nej-
novější knihu o Evropských
dějinách, na které pracovala více
než 3 roky. V listopadu k nám přije-
de spisovatel Jan Opatřil, aby nás
navnadil svou knihou Dobrodruž-
ství kapříka Metlíka na Vánoce.
Ostatně děti se už těší na společné
předvánoční besedy spojené
s vyráběním, které proběhnou 22.
12. 2011. Tyto besedy byly finanč-
ně podpořeny z dotace Minister-
stva kultury ČR.

Lilie Tyrlíková

■ Na konci října dostala zahrada Cha-
ritního  domu  pro  seniory  v  Hnojníku
pomyslný dárek v podobě nové výsadby
okrasných dřevin.

„Vysadili jsme 65 kusů habrů,
které budou sloužit jako základ pro
živý plot ze strany od silnice. Živým
plotem zpříjemníme životní pro-
středí našich uživatelů a touto akti-
vitou jsme také podpořili výsadbu
beskydské zeleně“, popisuje Emílie
Vitásková z Charitního domu pro
seniory. Tato akce se konala v sou-
vislosti s realizací programu Roku
seniorů, který v Charitě Český Těšín
právě probíhá a jehož cílem je

mimo jiné i vylepšit prostředí
našich klientů - seniorů. Pár dní
nato pak Charitní dům pro seniory
otevřel své dveře veřejnosti. V rám-
ci dne otevřených dveří jsme
návštěvníkům ukázali prostředí, v
němž naši klienti žijí a aktivity, kte-
ré zde realizujeme. Prostředí
domova si přišli prohlédnout také
zástupci obcí, kteří prohlídku
domova absolvovali v doprovodu
vedoucí zařízení paní Libuše Ovča-
říové a ředitele Charity Český Těšín
Martina Hořínka.

CHČT

Sportovní dopoledne ve Smilovicích

■ Srdečně Vás zveme na benefič-
ní vánoční koncert žáků z obou
základních škol z Hnojníku (české
i polské), Komorní Lhotky a Stříte-
že, který se uskuteční v sobotu
10. prosince 2011 od 17.00
hodin v evangelickém kostele
v Komorní Lhotce. Hostem kon-
certu bude Tereza Anna Mašková
z Třince, finalistka soutěže Česko-

slovensko má talent 2010. Koncert
je vyvrcholením projektu „Děti pro
Afriku“, který vznikl ve spolupráci
s nadací ADRA na pomoc lidem
v oblasti tzv. Afrického rohu.
Děkujeme všem, kteří se zapojí do
projektu, ať už finančním příspěv-
kem na uvedených školách nebo
účastí na koncertu.

Benefiční vánoční koncert

■ Krásné počasí pozdního babího léta
přispělo  28.  října  k pohodě  účastníků
tradičního  připomenutí  vzniku  ČSR
v roce 1918, které se konalo v Třanovi-
cích  u Čtyřmezníku  -  na místě,  kde  se
sbíhají  do  jednoho  bodu  hranice  dal-
ších  tří  obcí:  Hradiště,  Koňakova
a Žukova.

Součástí programu byly amatér-
ské soutěže jezdců na koních, kte-
ré zorganizovala a překážky pro ně
postavila paní Žilinská ze
stáje Newport ranch z D. Domasla-

vic. V jízdě zručnosti zvítězila Kris-
týna Madecká na koni Malegan,
v dalších dvou soutěžích barel
race a parkur si odnesla prvenství
Jana Kaszprová na koni Lascallo.
V závěrečné vozatajské soutěži
překvapivě těsně zvítězil pan Wal-
ter Broda, i když byl zdravotně
handicapován a jel s vypůjčeným
párem koní od pana Glace z Žuko-
va. Hodnotné ceny do soutěže
věnovala Obec Třanovice a Obec
Těrlicko. PK

Čtyřmezník 2011
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■ Dne 17. listopadu 2011 se uskutečnil
bowlingový turnaj smíšených a manžel-
ských párů ve sportovním areálu TJ Smi-
lovice  v rámci  obcí  mikroregionu
Stonávka.

Akce se zúčastnilo celkem 16
družstev. V manželských párech
vyhráli Tomáš a Jana Swaczynovi,
kteří získali celkem 526 bodů, dru-
zí skončili Miroslav a Marie Nogo-
lovi se ziskem 478 bodů. Ve
smíšených dvojicích vyhráli souro-
zenci Šotkovští se ziskem 454
bodů, za nimi pár Zbyněk Slanina

a Zdeňka Havlíčková se ziskem 402
bodů. V jednotlivcích se o 1. místo
podělili Tomáš Swaczyna a Miro-
slav Nogol, oba shodně 290 bodů.
V ženách kralovala Jana Swaczyno-
vá, která získala 236 bodů. Turnaje
se neúčastnily obce Hnojník, Třa-
novice a Ropice. Krásné ceny
a poháry sponzoroval p. Tadeáš
Kowalczyk a poděkování patří také
TJ Smilovice, která bezplatně umo-
žnila turnaj uskutečnit v krásném
prostředí sportovního areálu.

M. Nogol

■ V souvislosti s přípravou rozpočtu na
rok 2012 zastupitelé obce Dolní Tošano-
vice  hodnotili,  co  stihli  zrealizovat
v roce  letošním  a stanovili  priority  na
rok příští. 
V měsíci dubnu byl dokončen
a uveden v platnost nový územní
plán obce, celkové náklady na jeho
pořízení činily 440.000 Kč (zde
jsme obdrželi dotaci z Moravsko-
slezského kraje ve výši 200.000 Kč).
Bylo vyhověno většině žadatelů
o změnu využití pozemků na stav-
bu rodinných domů, ale zároveň je
zde doporučení na posílení vodo-
vodního řadu obce, který je již
v současné době zejména v lokali-
tě Poleniny nedostačující. Na jaře
začaly stavební práce na rozestavě-
né budově na místním hřišti, v sou-
časné době je dokončena tzv.
první etapa stavby, kdy je hotová
hrubá stavba. Na tuto realizaci si
obec musela vzít úvěr ve výši
2.500.000 Kč, který bude splácet 10

let. Dokončení druhé etapy staveb-
ních prací bude započato v příštím
roce, kdy by v červnu měla být
budova předána k užívání. Bude
zde nový obecní úřad, knihovna,
společenský sál s kuchyňkou, šatny
a zázemí pro sportovce. Tato druhá
etapa bude financována z dotace
ve výši 1.800.000 Kč, kterou jsme
obdrželi z MAS Pobeskydí, zbytek
bude obec financovat z vlastních
zdrojů. Dostavba této multifunkční
budovy prakticky vyčerpá téměř
veškeré uspořené finanční pro-
středky za minulá léta. Příští rok
bychom také chtěli vykoupit
pozemky za budovou, kde plánuje-
me zřídit parkoviště. V měsíci září
byl v místním sportovním areálu
zprovozněn relaxační parčík pro
děti, na tento projekt jsme obdrže-
li dotaci z MMR ve výši 220.000 Kč.
Je zde systém prolézaček pro děti,
houpačky, nový přístupový chod-
ník ze zámkové dlažby, lavičky,

vysazena nová zeleň, umístěn ven-
kovní stůl pro hru stolního tenisu.
Stávající tenisový kurt, nacházející
se vedle, bude v příštím roce zre-
konstruován, aby mohl být opět
zprovozněn. Vedle místního hřiště
bylo vytvořeno kompostovací
místo k ukládání posečené trávy
z fotbalového hřiště a areálu rela-
xačního parčíku, tento projekt byl
spolufinancován z grantu Mikrore-
gionu obcí povodí Stonávky. Kon-
cem roku byla opravena (ve
spolupráci s obcí Horní Tošanovice)
část místní komunikace směr k Jur-
sům, tato oprava byla hrazena
z vlastních zdrojů ve výši
340.000 Kč. V části obce Tošanůvky
a „nová zástavba“ ve středu obce
bylo zřízeno nové veřejné osvětle-
ní, náklady na realizaci přesáhly
půl milionu korun, na tento projekt
jsme obdrželi dotaci ve výši
323.000 Kč z Moravskoslezského
kraje. Na činnost TJ Tošanovice,
která v letošním roce oslavila 50.
výročí založení, jsme přispěli část-
kou 70.000 Kč, dále obec vynaloži-

la 60.000 Kč pro SDH Dolní Tošano-
vice. Spolky obdržely:  5.000 Kč
Senior Club, 5.000 Kč včelaři,
1.000 Kč Klub maminek, 10.000 Kč
farnosti Dobratice a Domaslavice,
5.000 Kč ISÚ Komorní Lhotka.
Významnou výdajovou položkou
obecního rozpočtu jsou náklady
na provoz Základní školy Dolní
Tošanovice, které v letošním roce
činily 250.000 Kč, příspěvek na pla-
vání 6.500 Kč. Většina zastupitelů
by provoz školy ráda zachovala i do
budoucna, vše však bude záviset
na počtu žáků (v letošním školním
roce školu navštěvuje 13 žáků)
a hlavně na výši přijatých finanč-
ních prostředků v roce příštím, pro-
tože při klesajícím počtu žáků jsou
dotace na provoz školy z Krajského
úřadu kráceny a možnosti našeho
obecního rozpočtu značně omeze-
né. Protože se blíží vánoční čas,
chtěla bych vám jménem zastupi-
telů obce Dolní Tošanovice popřát
klidné prožití svátků vánočních
a hodně zdraví v novém roce 2012.

Xenie Starobová

■ Již druhým rokem proběhlo ve stře-
du 12. 10. 2011 v sále kulturního domu
Vítání občánků narozených od září 2010
do září 2011.
Po slavnostním slovu starosty obce
následovalo vystoupení dětí ze
Základní školy a mateřské
školy T. G. Masaryka v Komorní
Lhotce a dětí ze ZŠ s polským jazy-
kem vyučovacím J. Kubisze v Hnoj-
níku. Starosta a místostarosta obce
přivítali jednotlivé občanky a jako

upomínku na tento slavnostní den
jim věnovali pamětní listy a dáreč-
ky. Rodiče, sourozenci, prarodiče,
tety a strejdové měli stejně jako
loni možnost se na památku spo-
lečně vyfotografovat. Děkujeme
všem účinkujícím za velmi pěkné
vystoupení a malým občánkům
přejeme krásný život v naší maleb-
né obci.

KCH

■ Fotbalisté  TJ  Smilovice  mají  v této
sezóně přihlášeno v okresních a krajské
soutěži celkem 5 družstev.

Nejúspěšnějšími družstvy v 1.
polovině soutěže byli mladší a star-
ší žáci pod vedením trenérů
MUDr. Davida Míry a Cieslava Byr-
tuse. Starší žáci zvítězili ve své
kategorii všechna utkání a zaslou-
ženě jsou na 1. místě tabulky. Nej-
více gólů vstřelil Vít Svoboda (32)
a Radek Cienciela (19). Mladší žáci
z 10 zápasů 7x vyhráli, 1x remizo-
vali a 2x prohráli a po podzimní
části soutěže se v okresním přebo-
ru nacházejí na 2. místě tabulky.
Většina hráčů se setkává v zápa-
sech se staršími protihráči, o to

jsou výsledky našich družstev
obdivuhodnější. Po roční přestáv-
ce bylo opět přihlášeno družstvo
dorostenců, které vede trenérská
dvojice René Havlík a Vlastimil
Dyba a asistent Lukáš Kisza. Muž-
stvo se nyní nachází na 7. místě
tabulky v okresním přeboru. Po
roční odmlce se družstvo dorostu
dlouho sehrávalo a věří v lepší
výsledky v jarní části soutěže. Nej-
lepšími střelci dorostu byl Ondra
Svoboda (7 gólů) a Patrik Sikora (6).
V kategorii dospělých byly velice
příjemným překvapením a velkým
úspěchem výsledky B družstva
mužů, které pod vedením trenéra
Karla Kniezka v okresní soutěži

vybojovalo 9 vítězství, 2 remízy,
prohrálo pouze 3x a umístilo se tak
na historicky nejúspěšnějším 5.
místě tabulky. Věříme, že ve svých
výsledcích budou pokračovat
i v jarní části soutěže a udrží se tak
na předních místech tabulky. Nej-
lepšími střelci B mužů byli Patrik
Witos (10) a Lukáš Rajnoch (9).
Družstvo A mužů pod vedením tre-
néra Pavla Smatany se po podzimu
umístilo na 5. místě a potvrdilo tak,
že stále patří k předním týmům 1.A
třídy krajské soutěže. Nejlepšími
střelci byli Jiří Topiarz a Lukáš
Kohut se 7 góly. V podzimních
měsících sehrála 3 přátelská utkání
i stará garda – 2x zvítězila se starou
gardou Dobratic a 1x remizovala
s Havířovem. Hodnocení starých

gard je kladné; všichni dohráli ve
zdraví. Celkově tedy můžeme hod-
notit podzimní sezónu jako úspěš-
nou. Všem hráčům a trenérům
patří poděkování za vzornou
reprezentaci naší TJ a obce Smilovi-
ce, poděkování  patří i všem rodi-
čům a příznivcům, kteří nám
pomáhali. Děkujeme divákům, kte-
ří naše utkání navštěvovali. Velký
dík patří všem sponzorům a obci
Smilovice za podporu. Najdou-li se
mezi Vámi zájemci o fotbal ve věku
od 4 do 80 let, přijďte mezi nás,
velice rádi Vás přijmeme do našich
družstev.

Radek Procházka

Zhodnocení roku 2011 v Dolních Tošanovicích

Vítání občánků v Komorní Lhotce

Fotbalistům Smilovic se na podzim dařilo

Bowlingový turnaj ve Smilovicích
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Czekając, kiedy wzejdzie wigilijna gwiazda do wpół zmarzniętej szyby
przywarł chłopiec mały. Patrzył - zimowe ptaki wracały do gniazda, jakby
tego wieczoru też świętować chciały. Niegdyś gwiazda z Betlejem mędr-
ców prowadziła, dziś znak daje, by zasiąść do świętej wieczerzy, by biel
opłatka ludzkie waśnie pogodziła, a w sercu znów zamieszkał Ten, co „w
żłobie leży“. Chwila jedna! Przy tobie nikną odległości, co szare - zmienia
się w odświętne, tajemnicze. Daj nam więcej dni takich, spragnionych
miłości, niech świat przy żłóbku Twoim odmienia oblicze. 

Kristus přichází na svět a čeká. Čeká na mne. Za podobou dítěte Ježíše je
velké tajemství: Bůh chce být i mně docela blízko! Nikdo mne k jesličkám
nenutí. Ale je zde místo i pro mne. V zamyšlení a v modlitbě se mohu
setkat s Bohem. Vykoupení a záchrana, které zde v jeslích začínají, jsou
určeny i pro mne.

Všem čtenářům a lidem dobré vůle přejeme pokojné prožití svátků vánoč-
ních, prozářené nadějí a světlem Boží lásky a vyprošujeme požehnané dny
roku 2012.

Mons. Rudolf Sikora, farář a P. Remigiusz Paweł Wentland, farní vikář, 
Římskokatolická farnost Hnojník

■ Počátky  předškolní  výchovy  v obci
Ropice  se  datují  od  roku  1916.  Školku,
která  byla  provozována  v rodinném
domě,  tehdy  zřídila  Matice  Slezská.
Později v 50. letech (konkrétně od roku
1953) byla školka umístěna v Ropickém
zámku,  který byl do  roku 1942 obýván
hraběcí rodinou von Künburg.

Až 15. října 1961 získaly děti
a učitelky své důstojné místo
v nově postavené budově Mateř-
ské školy a Przedszkola. 50 let
v životě člověka není mnoho, ale
v životě školky ano. Předškolní
výchovou prošlo 1386 dětí, v české
školce bývalo každým rokem 28
dětí na třídu. Výchovně vzděláva-
cím procesem prošlo 555 dětí.
V letošním jubilejním roce se roz-
rostla česká MŠ o jednu třídu. Děti

společně s paní učitelkou našly
útočiště v budově ZŠ. K malé osla-
vě se sešli v úterý 25. října v budo-
vě školky bývalí zaměstnanci
a hosté, oživili vzpomínky na
minulá léta a byli obdarováni dár-
kem, který vyrobily děti. Pak se
všichni přesunuli do místní restau-
race Centrum, kde proběhla slav-
nostní akademie dětí MŠ, PMŠ, ZŠ
a PZŠ. Vystoupily všechny děti, i ty
nejmenší – 2 a půl leté. Z akce
máme dobrý pocit, dětem se
vystoupení povedlo. Akce se 
vydařila také díky rodičům, peda-
gogům, nepedagogickým zamě-
stnancům a hlavnímu sponzorovi –
panu Milanu Holcovi. Děkujeme!

Pedagogický kolektiv MŠ Ropice

Ropická mateřská škola 
a przedszkole oslavily 50 let

Bilans i podziękowanie

Życie w Sarepcie

Na wigilię

■ Lato bylo dla nas rozrywkowe.
Byliśmy zaproszeni do Ustronia na
Dzień Seniora. Każdy zaproszony
ośrodek przedstawił wykonane
przez klientów wyrobki rękodziel-
ne. Następna impreza była olym-
piada klientów w naszym ośrodku,
którą zagaił kierownik Ing. Drčík.
Przez organizatora zostały przed-
stawione dyscypliny dla tych, któ-
rzy brali udzial. Wspaniała
atmosfera sportowa, dla zwycięz-
ców medale i radość. Dalszą roz-
rywką byla dla nas przejąźdka
z pięknym powozem konnym
pana Brody z Žukowa. Sprawiło to
więlką frajde, którą umocniła pięk-
na pogoda. Pierwsze jesienne dni
nam pogoda umożliwiła piękny
widok na Godulę i Kiczerę, w sce-
nerii pięknych kolorów drzew.
Widoki te umożliwiły nam lżej
przekonywać nasze dolegliwości.
Listopad to miesiąc tradycyjnej
rozrywki dla obywyteli Ligotki,
zarazem i dla nas klientów Sarep-
ty. Amatorski zespól teatrylny MK
PZKO przedstawił dwie sztuki

naszych zaolziańskich twórców:
„Zolyty“ i „Piąte koło“, które na sali
wywołały burzliwe owacje
i aplaus. Życzymy im dużo sukce-
sów do dalszej pracy. Chciałbym
w imieniu wszystkich klientów
Sarepty podziękować naszemu
kierownikowi Ing. Drčíkovi za
remont objektu, przedewszystkim
wymiany okien, co wymagało
dużo zabiegów. W związku z tym
chciałbym podziękować calemu
kierownictwu i naszym siostrzycz-
kom za żelazne nerwy i miłe
podejście ku nam wszystkim „skle-
rotykom“, jak i naszym lekarzom,
personału w kuchni, jak i dalszym,
którzy wykonują różne prace dla
nas wszystkich przez cały rok.
W związku z kończącym się
rokiem i zbliżającym się Nowym
Rokiem życzę pracownikom dużo
zdrowia i radości w gronie rodzin-
nym, niech Wam Pan Bóg doda
dużo sił do dalszej pracy, jak rów-
nież tego samego życze nam
seniorom - klientom Sarepty.

Karol Kotajny

■ Tak jako i v jiných obcích naší repu-
bliky, i my rodiče ve Stříteži jsme zorga-
nizovali  pro  naše  děti  akci,  která  je  již
po několik let nazývaná „Loučení se slu-
níčkem“. 

Děti se v doprovodu svých rodi-
čů sešly před obecním úřadem,
kde měly krátký program. Poté roz-
svítily své lampióny – sluníčka, pro-
šly naší krásnou obcí a naposledy si
svými sluníčky zasvítily na cestu.
Touto akcí, která se koná pravidel-
ně začátkem listopadu, jsme si při-
pomněli také Halloween, s nímž se

děti setkávají v hodinách angličti-
ny. Na závěr čekalo děti překvapení
v podobě ohňostroje. Dětem i rodi-
čům se příjemně strávený podve-
čer moc líbil. Hojná účast byla
odměnou pro organizátory
a radostné tváře dětí nás přesvěd-
čily o tom, že takovéto akce mají
smysl. Už nyní se těšíme na příští
rok, kdy akci opět zopakujeme.  

Roman Lasota, předseda 
Občanského sdružení rady rodičů

při ZŠ a MŠ Střítež

Loučení se sluníčkem ve Stříteži

■ Koniec  roku  skłania  nas  zazwyczaj
do  podsumowań  i refleksji.  MK  PZKO
w Ligotce  Kameralnej  bilansowało
swoją działalność na  jednym z listopa-
dowych zebrań Zarządu Koła. 

W styczniu odbył się bal PZKO
z licznym udziałem balowiczów.
Program kulturalny zapewnił
miejscowy zespół taneczny „Falco”,
działający przy MK PZKO. W marcu
zespół teatralny wystąpił z przed-
stawieniem W. Młynka „Z deszcza
pod rynne”  w Mistrzowicach.
W marcu odbyło się też walne
zebranie, na którym wybrano
skład nowego zarządu Koła. Na
zebraniu wystąpiły z uroczym pro-
gramem dzieci gnojnickiego
przedszkola i szkoły. W kwietniu
odbyły się brygady przy naszym
domku: mycie okien, koszenie tra-
wy, sprzątanie a w ramach brygad
zburzyliśmy wspólnymi siłami sta-
rą szopę przy domku. Maj to czas
obchodów Dnia Matki, w tym roku
połączyliśmy go z obchodami
Dnia Dziecka i smażeniem jajecz-
nicy. Pomimo deszczowej pogody,
udało nam się jajecznicę usmażyć
nad ogniskiem. Dla dzieci przygo-
towano gry i zabawy. W imprezie
wzięło udział ponad czterdziesi
osób. W czerwcu odbył się Festi-
wal PZKO w Trzyńcu. I nasze Koło
wzięło udział w pochodzie festi-
walowym. Ostatnia sobota lipca to
czas tradycyjnego Jarmarku Ligoc-
kiego, na którym jak zwykle
zapewniliśmy stoisko. Wrzesie ń to
okres tradycyjnej wycieczki, w któ-
rej mogą brać udział tak członko-
wie, jak i sympatycy Koła.  Zawsze
staramy się wybrać atrakcyjne, cie-
kawe miejsca i łączyć przyjemne
z pożytecznym. Tegoroczna
wycieczka odbyła się w sobotę 10
września. Zwiedziliśmy słynne
uzdrowisko w Ustroniu, Istebną
i tzw. „Kurną Chatę“ a także Muze-
um Koronki w Koniakowie. Kolej-
nym miejscem, na które cieszyli
się wszyscy, było Muzeum Browa-
ru w Żywcu. I rzeczywiscie było co
oglądać. Całość ekspozycji uatrak-
cyjniają multimedialne pokazy
(zdjęcia, film, dźwięk, projekcja)
a także degustacja piwa. Muzeum
to zostało uruchomione  w roku
2006 w wykutych w skale piwni-
cach leżakowych żywieckiego

browaru. Muzeum składa się z 18
sal a przy pomocy „wehikułu cza-
su“ przenieśliśmy się do dziewięt-
nastowiecznego miasta Żywca.
Następnie pojechaliśmy do Wisły,
miasta leżącego w Beskidzie Ślą-
skim u podnoża Baraniej Góry
i Czantorii i nazywanego Perłą
Beskidu Śląskiego, gdzie obejrze-
liśmy skocznię K-120 im. Adama
Małysza a także centrum miasta.
Wycieczkę można zaliczyć do tych
bardzo udanych. Od września
odbywały się próby kółka teatral-
nego, które przygotowało dwie
nowe jednoaktówki: A. Wawrosza
„Zolyty“ i W. Młynka „Piąte koło“.
Przedstawienie odbyło się 12 listo-
pada w mijescowym domu kultu-
ry i według reakcji publiczności
możemy sądzić, że było udane.
Grudzień to czas na spotkanie
z Mikołajem i kolędowanie. W tym
roku udało nam się także zyskać
wsparcie finansowe gminy Ligot-
ka Kameralna na działalność kółka
tanecznego a także dotację od
Stowarzyszenia „Wspólnota Pol-
ska“ na wymianę drzwi w domku
PZKO, za co jesteśmy badzo
wdzięczni. Czyli reasumując - był
to rok udany a ja chciałabym skie-
rować słowa podziękowania
szczególnie Zarządowi Koła i ich
rodzinom, a także członkom i sym-
patykom Koła za  bezinteresowną
pomoc i poświęcenie, za to, że nie
brakło ludzi chętnych do pomocy
i możemy nadal kontynuować
naszą pracę i wzbogacać ten zaką-
tek Śląska Cieszyńskiego o nasz
język i kulturę. 

Rok 2012 to rok jubileuszowy.
PZKO obchodzić będzie 65 lecie
swego istnienia. Już teraz trwają
przygotowania do następnych
imprez: 27. 1. odbędzie się trady-
cyjny bal PZKO a 10. 11. miała by
się odbyć uroczysta akademia
z przedstawieniem teatralnym.
A ponieważ zbliża się Boże Naro-
dzenie, pozwolę sobie w imieniu
Zarządu MK PZKO złożyć życzenia:
zdrowia, pomyślności, wielu
dobrych i serdecznych ludzi doo-
koła. Niech te nadchodzące święta
będą błogosławione, pełne
rodzinnego ciepła i zwykłego
ludzkiego szczęścia.

Joanna Szpyrc, prezes MK PZKO



■ Blíží se konec roku 2011, sezona mla-
dým  fotbalistům  Tošanovic  skončila,
a proto  je  čas  se  ohlédnout  za uplynu-
lým  rokem.  Žákovské  družstvo,  které
pracuje již dva a půl roku pod vedením
trenérů Davida Grygara a Pavla Musál-
ka,  dosáhlo  v letošním  roce  výborných
výsledků.

„Opravdu jsme s letošním rokem
velice spokojeni. Kluci podávali
výborné výkony a odměnou nám
všem za poctivou práci a přístup byly
perfektní výsledky“, hodnotí sezonu
trenér David Grygar. Do jarní části
vstupovali do vyšší soutěže a doká-
zali bojovat se silnějšími a hlavně
věkově staršími soupeři a skončili
na 4. místě se 16 body. „To nám
ukázalo, že jdeme správnou cestou
a věděli jsme, že budeme hrát
v nadcházejícím ročníku o nejvyšší
příčky“, dodává Pavel Musálek. Tato
slova se potvrdila v podzimní části,
kdy kluci přehrávali jednoho sou-
peře za druhým a celý podzim
vévodili tabulce na 1. místě. Příkla-
dem jsou výsledky s mužstvy, které
mají výborné mládežnické základ-
ny. Výhry s Bystřicí 7:0, Vendryní 6:1
a v Oldřichovicích 2:1, dokazovaly
kvalitu mužstva. Nakonec kluci
obsadili 2. místo, kdy v posledním
utkání v přímém souboji o 1. místo
podlehli Oldřichovicím 1:5. „V tom-
to utkání nás nezklamali hráči, ale
pravidla ČMFS, která umožnují stří-
davě hrát hráčům žákovské kate-
gorie za dvě mužstva. Oldřichovice
přijely posíleny minimálně s pěti
hráči, které si vypůjčily na střídavý
start z Třince. Tito kluci hrají žákov-

skou ligu a tento rozdíl byl opravdu
poznat. Po tomto utkání byli naši
kluci velmi zklamaní, ale pro nás
trenéry jsou vítězi oni“, líčí, ještě
s trochou zklamání v hlase, trenér
David Grygar. Kluci dosáhli také
dalšího úspěchu a to v okresním
poháru, kde dokráčeli až do finále
a v něm porazili na domácí půdě
účastníka krajské soutěže Frýdlant
4:1. Do odvety, která je naplánova-
ná na jaro, půjdou s velkou šancí
získat pohár. I naši benjamínci
během roku nezaháleli a celý rok
poctivě pod vedením Zbyňka Sla-
niny trénovali a odehráli několik
výborných zápasů. Také proběhl
v červenci druhý ročník „Sportovní-
ho táboru“, kterého se zúčastnilo
přes 20 dětí. Zpestřením tábora byl
celodenní výlet na Slovensko do
družební vesnice Strečno, kde se
kluci zašli nejdříve podívat na zdej-
ší hrad a po obědě sehráli přátelské
utkání s místním žákovským muž-
stvem. „Tímto bych chtěl poděko-
vat starostovi obce Horní
Tošanovice panu Martiňákovi za
pomoc při organizaci tohoto výle-
tu. Velký dík patří naší „mámě“, paní
kuchařce Evičce Derflerové, za per-
fektní jídlo po celý týden pobytu
a neustálou pozitivní a výbornou
náladu“, dodává závěrem trenér
David Grygar. Takže nezbývá než
popřát všem sportovním fanouš-
kům, hráčům, jejich rodičům
a všem lidem příjemný zbytek roku
a do toho nového vše nejlepší.
Sportu zdar a fotbalu zvláště.
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Mladí fotbalisté Tošanovic
v letošním roce rozdávali radost

■ Ve čtvrtek 29. 9. 2011 se konalo tra-
diční  druhé  setkání  jubilantů  obce
Komorní Lhotka. Pozvání přijali a bese-
dy  se  zúčastnili  téměř  všichni  pozvaní
oslavenci.

Po slavnostním zahájení a před-
stavení letošních jubilantů vystou-
pily se svým programem děti ze
Základní školy a mateřské
školy T. G. Masaryka v Komorní
Lhotce. Svým hezkým vystoupe-
ním ihned vykouzlily úsměv na
tvářích přítomných a navodili pří-
jemnou atmosféru. Starosta obce

přípitkem a předáním kytičky
s malým dárkem poblahopřál osla-
vencům. Po zakončení oficiální
části slavnostního odpoledne si
všichni popovídali a zavzpomínali
u večeře, kávy a dezertu. Věříme,
že se nám podařilo připravit 
příjemné setkání, kterého se zúča-
stnili i zastupitelé obce a pracovní-
ci obecního úřadu. Touto cestou
bychom chtěli jménem starosty
obce poděkovat všem, kteří se na
této akci podíleli.

Setkání jubilantů

■ Občanské sdružení „Za naši vesnici“
se sídlem v Horních Tošanovicích uspo-
řádalo  dne  29.  září  2011  exkurzi  do
podniku Nehlsen Třinec. 

Od vedení firmy jsme obdrželi
zvláštní povolení na prohlídku tří-
dící linky. Bylo nám umožněno
prohlédnout si celý areál firmy, od
sběrného dvora až po zmíněnou
třídící linku. Touto cestou bych
chtěl poděkovat firmě Nehlsen Tři-
nec a všem deseti členům občan-
ského sdružení, kteří byli přítomní
na exkurzi. Tato akce byla pro nás
přínosem; víme, jak správně třídit
odpad. Bohužel se této akce nezú-
častnil žádný občan naší obce,
tedy kromě členů OS. I když byly
rozdány letáčky, nikdo neprojevil
zájem. Kladu si otázku: Třídíme
všichni důkladně odpad? Myslím,
že nikoliv. Někteří naši občané stá-
le vyvážejí některé druhy odpadů
(trávu, listí, větve, stavební materi-

ál apod.) na tzv. černé skládky
v okolí vodních toků. Přece existu-
jí v okolí obcí sběrné dvory, kde
občané mohou tyto odpady vozit.
Nebo budeme radši nadále likvi-
dovat přírodu? Věděli jste, že
komunální odpad ze směsných
kontejnerů se už dále netřídí
a proto všechno, co vyhodíte do
popelnice, skončí na skládce?
I tohle je jeden z důvodů, proč by
si každý měl prohlédnout sběrné
dvory. Třeba by si potom našel
chvilku sešlapat PET lahev, rozře-
zat karton a odnést ho ne do
popelnice, ale do tříděného odpa-
du. Těch, co toto nedělají, je mezi
námi opravdu hodně. To ostatně
je osobní zkušenost při pohledu
do popelnic na komunální odpad. 

Edvard Niemczyk, 
předseda sdružení Za naši vesnici

Exkurze do podniku Nehlsen Třinec

■ Občanské sdružení „Za naši vesnici“
z Horních Tošanovic má  za  sebou další
úspěšnou akci.

Tentokrát to byl „Večer s cimbá-
lovou muzikou Ostravička“, který
se konal v sobotu 5. 11. 2011
v areálu KD Hájenka V Horních
Tošanovicích. Posezení uváděla
paní Martina Baronová, která pro
všechny zúčastněné nachystala
zpěvníky, aby si spolu s muzikanty

mohli zazpívat. Dále bylo připra-
veno bohaté občerstvení, včetně
domácích zákusků a kvalitního
moravského vína. Chci touto ces-
tou poděkovat všem, kteří se podí-
leli na organizaci této akce
a zároveň všem občanům, kteří
přišli a večer si náležitě užili. Tak
hojná účast všech věkových kate-
gorií nás opravdu velmi potěšila.

Silvie Novotná

Večer s cimbálovou muzikou Ostravička
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■ Tuto  otázku  si  často  kladu,  nejsem
však přesvědčen o tom, zda se mi příslu-
ší hodnotit uplynulý rok.

Vše co se událo v letošním roce
je svým způsobem dílo celého
zastupitelstva a složek. Zda se udě-
lalo v letošním roce maximum
a zda to bylo správně, to musí
posoudit občané a budoucnost.
Pro mne je velkou satisfakcí, když
jsou spokojeni občané i turisté,

kteří zavítají do naší obce. Nedíl-
nou součástí naší obce jsou i pod-
nikatelé, kteří v naší obci konají
svou činnost a tím zvedají určitou
kulturu obce. Čímž bych jim chtěl
poděkovat za různé sponzorské
dary. Samozřejmě, že obec také
stmelují i různé složky, počínaje
SDH Řeka, Myslivecké sdružení
Smilovice - Řeka a MK PZKO v Řece.
Vám všem chci poděkovat za spo-

lupráci v letošním roce, bez které
by nebylo možné zorganizovat
různé akce a setkání. Samozřejmě
velké poděkování patří i místosta-
rostce a zaměstnancům OÚ Řeka.
Závěrem Vám chci ještě jednou
všem poděkovat za spolupráci
v letošním roce a popřát Vám do
Nového roku 2012 hodně štěstí,
zdraví a vzájemné tolerance. 

Místostarostka Jaroslava Sikorová
a starosta Tomáš Tomeczek

■ V těchto dnech pravděpodobně mno-
zí  z vás přemýšlí o tom,  jakým dárkem
potěšíte  své  blízké.  Protože  i dárkem
může  člověk  mnohé  říct.  Jaká  je  však
naše  motivace?  Zde  nabízím  několik
možností.

Dávám Ti tento dar, abys věděl,
jaký jsem výjimečný. Můžeš se pře-
svědčit o tom, že mám skvělé
nápady a nad to vše nejsem lako-
mec. Dávám Ti tento dar a věřím,
že ani ty na mě nezapomeneš.
Očekávám to od tebe. Jsi mi tímto
darem k tomu zavázaný. Dávám Ti
tento dar, abys věděl, že jenom já
Tě mohu učinit šťastným a rado-
stným. Nikdo jiný! Myslím, že by si
většina z nás z těchto možností
nevybrala. Nebyly to totiž ty správ-
né důvody k obdarování. Něco
jiného chceme říct svými dárky
lidem, kteří jsou nám blízcí. Že nám
na nich záleží, že je máme rádi, že
jsou drazí našemu srdci… Jedna
holčička připravovala dárek pro

svého tatínka. Balila krabici do zla-
tého drahého papíru. Použila ho
nepřiměřeně moc a k tomu přidala
ještě množství různých ozdob
a barevnou stuhu. Co to děláš, říká
otec. Tolik papíru přijde nazmar.
Víš, kolik to stojí? Holčička nic
neřekla. Na druhý den přišla ke
svému otci, podala mu krabici
zabalenou do zlatého papíru a řek-
la: „To je pro tebe, tatínku!“ Otec se
zarazil, vždyť to byl dárek pro něj!
Pomalu rozvázal stužku, trpělivě
rozbaloval zlatý papír a pomalu
otevřel krabici. Byla prázdná. „Tak
pro toto jsi zničila tolik krásného
papíru, aby si zabalila prázdnou
krabici?“ Holčička začala plakat
a řekla: „Ale tatínku, ta krabice není
prázdná, naplnila jsem jí miliony
polibků!“ Proto jí má dnes onen
muž na pracovním stole. Mnozí se
na tu krabici dívají, a ptají se: „Proč
máš tady na stole prázdnou krabi-
ci?“ „Není prázdná, je až po okraj

naplněná polibky mé dcery!“
Obsahem vánoční zvěstí je taky
dar – Boží dar. Bůh obdaroval člo-
věka. Poslal svého jediného syna
na svět. Bůh nám lidem dal ten nej-
důležitější, nejvzácnější dar ve
svém Synu. A přesto se mnozí na
tento dar díváme jako na něco, co
je vlastně zbytečné, co nepotřebu-
jeme. Vždyť si na to nemůžeme
sáhnout, vždyť to ani nevidíme. Je
před nás postavena výzva, aby-
chom přemýšleli o tom, čím vším
tento Boží dar může naplnit naše
srdce, domovy a životy. Do jaké
míry může změnit naše cíle a plá-
ny. Jak nás může ovlivnit… Přeji
nám, abychom „bohatství Božího
obdarování“ objevili a prožili nejen
o Vánocích. „Anděl jim řekl: „Neboj-
te se, hle, zvěstuji vám velikou
radost, která bude pro všechen lid.
Dnes se vám narodil Spasitel, Kris-
tus Pán, v městě Davidově.“ Luk.
2,10-11

Renáta Firlová, 2. pastor SCEAV
v Komorní Lhotce

Neděle 27. 11. - 1. adventní neděle - bohoslužby
v Kom. Lhotce v 8.30 hod. (Č). 

Sobota 3. 12. - Setkání seniorů se zpovědí a Večeří
Páně ve sborovém domě v Kom. Lhotce ve 14 hod. 

Sobota 3. 12. - Setkání pro děti - „Hvězdičková párty“
ve sborovém domě v Komorní Lhotce ve 14.30 hod. 

Neděle 4. 12. - 2. adventní neděle - bohoslužby v Kom.
Lhotce v 8.30 hod. (P). 

Neděle 11. 12. - 3. adventní neděle - bohoslužby
v Kom. Lhotce v 8.30 hod. (P/Č), s vánočním progra-
mem vystoupí dětí z nedělních besídek. 

Sobota 17. 12. - Sborový vánoční večer v K.L. ve sboro-
vém domě v 16 hod. 

Neděle 18. 12. - 4. adventní neděle - bohoslužby
v Kom. Lhotce v 8.30 hod. (Č), v rámci bohoslužeb -
zpověď a Večeře Páně. 

Neděle 18. 12. Adventní koncert v kostele v Kom. Lhot-
ce v 17 hod. Sobota 24. 12. Štědrovečerní bohosluž-
by v Kom. Lhotce ve 22 hod. (Č/P). 

Neděle 25. 12. - 1. svátek vánoční - bohoslužby Kom.
Lhotce v 8.30 hod. (P/Č). 

Pondělí 26. 12. - 2. svátek vánoční - mládežové bohos-
lužby v K.L. v 8.30 hod. 

Pondělí 26. 12. - Celocírkevní setkání v kostele v Bystři-
ci v 16 hod. 

Sobota 31. 12. - Silvestrovské bohoslužby v Kom. Lhot-
ce v 15.30 hod. (P/Č). 

Sobota 31. 12. - Silvestrovský večer v Kom. Lhotce ve
sborovém domě v 17 hod. 

Neděle 1. 1. - Novoroční bohoslužby v Kom. Lhotce
v kostele v 8.30 hod. (Č/P). 

Adventní a Vánoční program na Karmelu ve Smilovicích:
Neděle 27. 11. - 1. adventní neděle - bohoslužby v 8.30 
Neděle 4. 12. v 15 hod. - Biblická hodina. 
Neděle 11. 12. v 15 hod. - Vystoupení dětí z nedělní

besídky s vánočním programem. 

Neděle 25. 12. v 15 hod. Večer koled. 
Sobota 31. 12. v 17 hod. - Bohoslužby a společný silve-

strovský večer. 
Neděle 1. 1. v 15 hod. - Novoroční biblická hodina.

Vystoupení dětí z nedělních besídek s vánočním
programem: v Řece - v neděli 4. 12. v 15 hod. v sále
obecního úřadu, ve Stříteži - v pátek 9. 12. v 16 hod.
v sále kulturního domu, v Hnojníku - v neděli 11. 12.
ve 14 hod. v kapli, ve Smilovicích - v neděli 11. 12.
v 15 hod. na Karmelu, v Komorní Lhotce - v neděli
25. 12. v 16 hod. ve sborovém domě. 

Program setkání na Karmelu ve Smilovicích
Leden 2012: 
Neděle 1. 1. - Novoroční biblická hodina v 15 hod., 
Neděle 8. 1. - Biblická hodina v 15 hod., 
Neděle 15. 1. - Biblická hodina v 15 hod., 
Neděle 22.1. - Bohoslužby v 8.30 hod., 
Neděle 29. 1. - Biblická hodina v 15 hod. 

Program setkání v Řece - bohoslužby v evangelické kapli:
Neděle 19. 2.ve 13.30 hod. (polské) v rámci Zpověď

a VP, 
Neděle 18. 3. ve 13.30 hod. (české) v rámci Zpověď

a VP. 
Nedělní besídka pro děti probíhá každou neděli

v 10.30 hod v prostorách OÚ v Řece. 
Informace na  tel. čísle  558 696 857. Pravidelné setká-

ní mládeže každou sobotu v 19 hod. v prostorách
OÚ v Řece. Mládež vznikla na základě dlouhodobé
práce místního klubu M.I.S.E - River club, interneto-
vé stránky:  www.riverclub.estranky.cz. Srdečně zve-
me a přejeme Vám požehnané adventní a vánoční
dny. 

Slezská církev evangelická a.v. v Komorní Lhotce a Křes-
ťanské společenství ve Smilovicích a v Kom. Lhotce

Jak zhodnotit rok 2011?Nová spolupráce
■ Takto  by  se mohl  jmenovat  článek
o tom,  co  jsme  v posledních  měsících
u nás na obci připravovali.

Jedná se o projekt přeshraniční
spolupráce se slovenskou obcí
Nová Bystrica (viz http://novabystri-
ca.sk), která je jednou z největších
obcí na Kysucích. Jelikož má rozlo-
hu 12.526 ha, do jejího katastru
patří i mimo jiné vodní nadrž Nová
Bystrica, Muzeum kysuckej dediny
v Novej Bystrici – Vychylovke a také
historická Lesní úvraťová železnice
Vychylovka a jiné zajímavosti. S tou-
to obcí schválilo zastupitelstvo spo-
lupráci a žádost o finanční
prostředky s názvem Tradiční
řemesla v podnikání. Z 1.4 Rozvoj
podnikateľského a inovačného pro-
stredia, osy  1. Podpora socio-kul-
túrneho a hospodárskeho rozvoja
cezhraničného regiónu a spoluprá-
ce. Teď budeme čekat na to, jak
úspěšní budeme s naší žádostí.

Kalendář akcí ve sportov-
ním areálu ve Smilovicích
Zimní sportovní kemp. 27. - 30.
12. 2011: denně 9-15 hod., děti ve
věku 6-12 let. Fotbal, florbal, bad-
minton, volejbal, bowling, stolní
tenis, in-line brusle. Dětská herna.
Oběd, svačina, pitný režim. Cena
600 Kč / dítě. 
Silvestr 2011: hudba k tanci
a poslechu, DJ. Silvestrovská veče-
ře, novoroční přípitek a ohňostroj,
novoroční zelňačka. Cena 380 Kč /
osoba (rezervace do 23. 12. 2011). 
Sportovní ples 24. 2. 2012: mode-
rátor a DJ Jiří Basta (Rádio Čas),
teplá a studená večeře, bohatý
program a tombola. Cena 500 Kč /
osoba (rezervace od 2. 1. 2012). 
Amatérská liga 2012: badmin-
ton, nohejbal, bowling. Kontakt
(T. Červenka – tel. 602605144,
tomas.cervenka@tjsmilovice.cz). 
Nábor dětí: fotbalová přípravka
(každá středa 15:30 - 17:00, T. Čer-
venka – 602605144), tenisová pří-
pravka (středa - pátek 17:00 -
19:00, J. Krakówka – 605560806).

Zajímaví hosté ve
smilovické knihovně
Hned pár dnů po zahájení školní-
ho roku k nám zavítal na autorské
čtení spisovatel, učitel a hudebník
v jedné osobě Marek Šolmes Sra-
zil. Říjnový týden knihoven nám
přišla zpestřit vyprávěním o své
knize a životě v Anglii paní Eva
Furteková, rodačka z Komorní
Lhotky. V listopadu dětem ze ZŠ
pan Jiří Mára, cestovatel z Přerova,
přijel povyprávět o zemích vikingů
a také ukázat, že cestovat se dá
i na invalidním vozíčku. V pondělí
28. 11. k nám přijel na autorské
čtení mladý spisovatel Jan Opatřil
a Mikuláše přivítáme autorským
čtením pana spisovatele Sobotky
z knihy O čertu Pepiášovi. Od
1. prosince můžete v naší knihov-
ně zhlédnout úžasnou výstavu
fotografií pana Aloise Szemly.

M. Lipowczanová, knihovnice

Vánoční zamyšlení

Slezská církev evangelická a.v. v Komorní Lhotce srdečně zve na adventní a vánoční setkání
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Bůh
největší Láska

tak miloval
největší stupeň lásky

svět,
největší společenství

že dal
největší čin

svého jediného Syna,
největší dar

aby každý,
největší příležitost

v něho,
největší půvab

kdo věří,
největší prostota

nezahynul,
největší slib

ale
největší rozdíl

měl
největší jistota

život věčný.
největší naděje

Je příhodný čas, abychom
o letošních vánocích „rozbalili“
a nechali se obdarovat nejen dár-
ky od našich blízkých, ale neza-
pomněli na ten největší Dar - Pána
Ježíše Krista. Nepřináší nám dary,
On sám se nám stává Darem.
Nechme se Jím obdarovat a tehdy
odkryjeme to pravé a přitom pro-
sté kouzlo VÁNOC. 

Życzymy wszystkim błogosła-
wionych i spokojnych świat Boże-
go Narodzenia. Niech by nie
brakował ten Najważniejszy wśród
nas, który przyszedł i przychodzi
by obdarować nasze życie tym
prawdziwym sensem, miłością
i wiarą. 

Srdečně Vás zveme do našich
shromáždění – Serdecznie

zapraszamy do naszych zgro-
madzeń:

Neděle 11. 12. - 3. adventní nedě-
le – bohoslužby 9:00 hod.
Adventní slavnost – KD Hradiš-
tě14:00 hod.

Neděle 18. 12. - 4. adventní nedě-
le - Vánoční slavnost s progra-
mem dětí - 9:00 hod.

Večer svátečních melodií - 17:00
hod.

Sobota 24. 12. - Štědrovečerní
bohoslužby 21:00 hod.

Neděle 25. 12. - Vánoční bohos-
lužby 9:00 hod.

Pondělí 26. 12. - Mládežnické
bohoslužby 9:00 hod.

Sobota 31. 12. - Děkovné bohos-
lužby na závěr roku se zpovědí a
Večeří Páně 17:00 hod.

Neděle 1.1. 2011 - Novoroční
bohoslužby 9:00 hod.

Neděle 8.1. 2012 - Seniorátní
bohoslužby - Třanovice 9:00 hod.

Farní sbor Slezské církve evan-
gelické a. v. v Třanovicích

pastor Tomáš Tyrlík

JEŽÍŠ KRISTUS 
– NEJVĚTŠÍ DAR

Muž, který chránil lidská práva aneb z Vělopolí do Bruselu
■ Zdaleka ne všichni z našeho mikrore-
gionu  víte,  že  jsme  se  dne  5.  9.  2011
museli  v Praze  rozloučit  se  zdejším
rodákem  a výjimečným mužem  evrop-
ského formátu Karlem Nowakem.

J e h o
náhlá smrt
ve věku 60
let mnohé
zaskoči la .
Ti, kdo jej
velmi dob-
ře znali,
d l o u h o

nechtěli zprávě uvěřit. Přišla z kon-
zulátu České republiky v Austrálii,
kam Karel Nowak odcestoval, aby
se zúčastnil setkání představitelů
institucí na ochranu náboženské
svobody z celého světa, které se
konalo ve městě Cairns ve státě
Queensland. Karel Nowak se naro-
dil v roce 1950 ve Vělopolí. Mládí,
na které často rád vzpomínal, pak
prožil se svými rodiči a bratrem
Janem ve Stříteži. Nejprve se vyučil
klempířem, později však začal stu-
dovat bohosloví, které jej zavedlo
až do Francie. Když se vrátil zpět do
tehdejšího Československa, začal
sloužit jako kazatel ve sborech na
jižní Moravě, konkrétně v oblasti
Znojma. Pracoval také v církevním
vydavatelství. Po revoluci v roce
1989 jej spoluvěřící zvolili předse-
dou Česko-Slovenské unie Církve
adventistů s. d. Jeho láska k Bibli
a k lidem a také dobrá znalost
několika světových jazyků jej
i v pozdějším věku vedla ke studiu
– za stálého vykonávání své zod-
povědnosti úspěšně absolvoval
Andrewsovu univerzitu v USA. Od
roku 2005 působil na ústředí Evro-
africké divize CASD se sídlem ve
švýcarském Bernu. Možná k tomu
přispěl i výrok, který pronesl po
setkání s představiteli vlády České
republiky v roce 2003 do médií:
„Jsem přesvědčen, že všechny cír-
kve a náboženské komunity by
měly mít stejná práva a povinnosti
vůči společnosti reprezentované
státem.“ Jako vedoucí oddělení

náboženské svobody při Evro-
africké divizi a generální tajemník
Mezinárodní společnosti pro obra-
nu a prosazování náboženské svo-
body (AIDLR) reprezentoval Karel
Nowak svobodu vyznání všech
věřících na místní i evropské úrov-
ni. Účastnil se jednání Evropského
parlamentu ve Štrasburku, ústředí
Evropské unie v Bruselu a Hospo-
dářského a sociálního výboru
(ECOSOC) OSN v Ženevě. „Karel
odváděl vynikající práci, byl pro
nás jedním z nejlepších obránců
náboženské svobody", uvedl
v zármutku John Graz, vedoucí
celosvětového oddělení komuni-
kace a náboženské svobody CASD

ve Spojených státech. Přes veškerý
výčet dosaženého vzdělání a zastá-
vaných úřadů jsem si jist, že za svůj
největší úspěch vždy považoval
možnost sloužit Pánu Bohu a to, že
může být oddaným a milujícím
manželem své ženě Daně a dob-
rým tátou svým třem dcerám –
Alence, Evě a Janě. A i když se
může stát, že s tím nebudou všich-
ni bez výhrad souhlasit, pro mě
osobně byl člověkem, který měl
ten „nejsprávnější“ hodnotový
základ, díky němuž mohou být
obce Vělopolí a Střítež na Karla
Nowaka patřičně hrdé.

Richard Medřický, pastor CASD
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Informace z vaší obce

Ropice
Harmonogram svozu v obci -

rok 2012
Směsný komunální odpad -

popelnice 110 l, pytle černé: I. Svo-
zová část – směr Český Těšín –
pondělí; II. Svozová část – Baliny –
středa; III. Svozová část – směr Stří-
tež (F-M). Svoz 1x za 2 týdny
v liché týdny, svoz 1x za 3 týdny
v týdnech: 2, 5, 8, 11, 14, 17, 20, 23,
26, 29, 32, 35, 38, 41, 44, 47, 50.
Občané a podnikatelé přistaví
popelnici ze svého stanoviště na
předem stanovené místo svozu (k
místu nakládky poblíž vozovky), a
to v příslušný den svozu na 6.00
hod. ráno. 

Směsný komunální odpad - kon-
tejnery 1 100 l: svoz v pondělky, 1x
za 14 dnů v liché týdny. Separova-
ný odpad v pytlích – papír, plast:
ve středy (v celé obci) v týdny: 5,
11, 17, 23, 29, 35, 41, 47. 

Plán sběru a svozu objemných a
nebezpečných odpadů - způsob
sběru: mobilní, 5. 5. 2012 a 10. 11.
2012. 8:00 - 8:30 Ropice – obchod
u Kišů, 8:45 – 9:15 Ropice – cihel-
na, autobusová zastávka, 9:30 –
10:00 Ropice – bývalá pošta, 10:15
– 10:45 Ropice – centrum, autobu-
sový zastávka, 11:00 – 11:30 Ropi-
ce – u nádraží. Stacionární sběr:
14. 4. – 15. 4. 2012, 15. 9. – 16. 9.
2012: Baliny (1x 7m3 kontejner);
obecní úřad (1x 40m3 kontejner);
Mlýn, strážní domek (1x 7m3 kon-
tejner); zastávka Cihelna – parko-
viště u evang. Kaple (1x 7m3

kontejner). 21. 4. – 22. 4. 2012, 22.
9. – 23. 9. 2012: Oblázky u dubu
(1x 7m3 kontejner); obchod za
lesem (1x 40m3 kontejner);
obchod u pošty (1x 40m3 kontej-
ner); Zimník směr Žukov (obč.
szarzec 386, 1x 7m3 kontejner).

Co je potřeba zaplatit:
Stočné za I. - III. Q. 2011 - ihned, II.
část poplatku za odpad ve výši
500 Kč / osobu / rok – ihned. Plat-
by lze provést v hotovosti v kan-
celáři OÚ Komorní Lhotka
nejpozději do 29. 12. 2011 a pro-
střednictvím internetového ban-
kovnictví na č. účtu:
23425-781/0100. VS (stočné):
2321 SS: číslo domu, VS (odpad-
ky): 1337 SS: číslo domu. Stočné
za IV. Q. 2011 lze hradit od 23. led-
na 2012. Harmonogram svozu
separovaného odpadu – modré a
žluté pytle – rok 2012: 11. ledna,
22. února, 4. dubna, 16. května,
27. června, 8. srpna, 19. září, 31. říj-
na, 12. prosince

Zápis do 1. ročníku ZŠ
Zápis dětí do 1. ročníku ZŠ
T.G.Masaryka v Komorní Lhotce se
uskuteční ve čtvrtek 19. 1. 2012
od 13 do 17 hodin v ZŠ. Doklady
potřebné k zápisu: písemná
žádost rodičů o přijetí dítěte
k základnímu vzdělávání (formu-

lář je k dostání v ZŠ nebo v MŠ),
občanský průkaz rodičů (zákon-
ných zástupců), rodný list dítěte.
S dotazy se můžete obracet na
ředitelku školy G. Palarčíkovou
nebo na vedoucí učitelku MŠ paní
M. Walachovou. 

Gabriela Palarčíková, 
ředitelka školy

Vítání nového roku
Zastupitelé obce Komorní Lhotka
zvou všechny občany a návštěvní-
ky obce na tradiční silvestrovské
setkání k uvítání Nového roku na
náměstí. 

Tradiční ples
MO PZKO v Komorní Lhotce Vás
srdečně zve na tradiční ples, který
se koná v pátek 27. ledna 2012
od 19.00 hodin v sále KD Komorní
Lhotka. 

Dětský karneval
SRPŠ při ZŠ Komorní Lhotka pořá-
dá v sobotu 25. února 2012 dět-
ský karneval v sále KD.

Komorní Lhotka

Vodné
Děkujeme všem občanům, kteří již
mají zaplacené vodné ve stanove-
ném termínu (k 30. 11. 2011), záro-
veň vyzýváme všechny, kteří ještě
nemají zaplaceno, aby takto

neprodleně učinili. Stav vodoměru
můžete zaslat i na adresu ou-smi-
lovice@smilovice.cz, zašleme Vám
fakturu. Platby v hotovosti budou
přijímány v pokladně obecního
úřadu do 15. 12. 2011.

Smilovice

Zaměstnanci a zastupitelé obce
Střítež přejí všem svým spoluob-
čanům k nadcházejícím vánoč-
ním svátkům hodně klidu,
pohody, porozumění, pevné zdra-
ví a hodně optimismu, zdraví a
štěstí do nového roku 2012. 
Obecní úřad žádá občany, kteří
ještě nezaplatili poplatky ze psa a
za odpady za rok 2011, aby tak
učinili nejpozději do 28. 12.
2011. Úřední dny: 22. - 23. 12.
2011 zavřeno

Školní ples
Občanské sdružení rady rodičů
(OSRR) ve Stříteži zve na školní
ples pod názvem „Zumba Ples“
který se bude konat dne 10. úno-

ra 2012 v 19 hod. v KD
Střítež.Cena místenky je 300 Kč,
v ceně je přípitek, večeře, záku-
sek. Vstupenka je slosovatelná,
bohatá tombola. Předprodej se
uskuteční 11. a 25. ledna 2012 od
14.30 do 15.30 v hlavní budově
ZŠ Střítež u p. Schwierczkové,
popř. na tel. čísle 724 262 842.
Vystoupí Zumba show v podání
manželů Fajfkových, k tanci hraje
skupina Fact.

Dětský karneval
Dne 12. února 2012 od 14. hod. se
koná dětský karneval. Děti se
mohou těšit na hry a soutěže, kte-
ré si pro ně připraví pohádkoví
kamarádi.

Střítež

Hnojník
Odpisy stavu vodoměrů k 31. 12.
na odpisovém lístku, který je vlo-
žený do tohoto časopisu, sdělte na
Obec Hnojník stav vodoměru stu-
dené vody k 31. 12. 2011. Tento
vyplněný lístek doručte do 10. 1.
2012 na Obecní úřad Hnojník
(osobně nebo jej vhoďte do
poštovní schránky OÚ Hnojník,
popř. poštou nebo e-mailem 
na adresu anna.molinova@hnoj-
nik.cz). Odpisový listek je k dispo-
zici i na stránkách obce Hnojník
www.hnojnik.cz. Po odpisu stavu
vodoměrů budou občanům zasílá-
ny složenky a firmám faktury. Až
po obdržení složenky nebo faktu-
ry je možno vodné hradit na
pokladně OÚ v úředních hodi-
nách.

Žluté a modré pytle na tříděný
odpad (plast, papír)

Firma Nehlsen, s.r.o., Třinec je
povinna při svozu vyměňovat

prázdné pytle za plné. V případě,
že se tak nestane, volejte na Obec
Hnojník tel. 558 694 796 p. Cien-
cialová. Pokud máte větší spotře-
bu žlutých a modrých pytlů na
tříděný odpad, vyzvedněte si další
pytle na pokladně Obce Hnojník.

Sáčky na psí exkrementy
Jsou k dispozici na pokladně Obce
Hnojník. Vyzvednout si je můžete
v úřední dny.

Vážení spoluobčané, tímto upo-
zorňuji na uzavření Obecního úřa-
du Hnojník, včetně Stavebního
úřadu a Matriky ve dnech 27. 12. –
30. 12. 2011 z důvodu čerpání
řádné dovolené. Zároveň Vám
všem přeji krásné prožití Vánoč-
ních svátků, hodně štěstí, zdraví,
pohody a lásky. 

Ing. Miroslav Molin, starosta obce 

Třanovice
Harmonogram svozu komunál-
ního odpadu v obci Třanovice

v roce 2012
Směsný komunální odpad –

popelnice 110 l, pytle černé - Svo-
zový den: středa - Četnost svozu:
1x za 14 dní v sudé týdny. Občané
a podnikatelé přistaví popelovou
nádobu ze svého stanoviště na
předem stanovené místo svozu (k
místu nakládky poblíž vozovky),
a to v příslušný den svozu na 6.00
hod. ráno. 

Směsný komunální odpad –
kontejnery 1 100 l - Den: pondělí -
Svoz: 1x za 14 dnů v liché týdny. 

Separovaný odpad v pytlích –
papír (modré), plast (žluté) - Svo-
zový den: středa - Svozové týdny:
6, 12, 18, 24, 30, 36, 42, 48. Upozor-

ňujeme občany, že termín úhrady
poplatků za komunální odpad za
druhé pololetí byl k 30. září 2011.
Proto žádáme všechny, kteří
nemají poplatek za odvoz odpadů
uhrazen, aby tak učinili v co nej-
kratší době. Poplatek činí 208 Kč za
pololetí na osobu. Úřední hodiny:
Po, St 8.00 – 11.30 hod, 12.30 –
17.00 hod. Út, Čt 7.00 – 11.30 hod.,
12.30 – 15.00 hod. Pá 7.00 – 11.30
hod., 12.30 – 14.30 hod. 

Poslední svoz separovaného
odpadu (papír, plast) v letošním
roce proběhne ve středu 28. pro-
since (52. týden). 

První svoz v novém roce 2012
proběhne ve středu 8. února (6.
týden). Provozní doba na SD: Úterý
10.00 – 15.30 hod., Sobota 9.30 –
11.30 hod.

Dlužníci za rok 2011
Upozorňujeme naše občany, že

se blíží konec roku a je nutno
zaplatit poplatek za zařazení do
systému sběru a třídění odpadu za
rok 2011. Zároveň žádáme i ty, kte-
ří ještě neuhradili vodné, aby tak
učinili na OÚ Řeka. V období od 21.
– 29. 12. 2011 bude omezen provoz
OÚ Řeka z důvodu dovolených,
děkujeme za pochopení.

MŠ Řeka zve
V předvánočním čase bychom

chtěli pozvat nejen rodiče a praro-
diče, ale také veřejnost do mateř-
ské školky v Řece. Ve dnech 14.
a 15. 12. vždy od 13 do 16 hodin
se bude konat „Vánoční jarmark“.

Společně s maminkami jsme připra-
vili nabídku vánočních výrobků,
dekorací, malých dárečků a perníč-
ků. K vidění bude také „Betlém“
z přírodního materiálu, na jehož
tvorbě se podílely i naše děti. Srdeč-
ně zvou učitelky a děti z MŠ Řeka.

Knihovna v Řece bude otevřena
i přes Vánoční svátky. Přijďte si půj-
čit knihu ke chvilce pohody. Kni-
hovna má i své webové stránky
www.knihovna-reka.ic.cz. Je ote-
vřena každou středu 13.30 - 16.30
hodin, pokud by měl někdo zájem
mimo výpůjční dobu, lze se domlu-
vit. S přáním klidných Vánoc a zdra-
ví na každý den knihovnice
Tomeczková Lenka.

Řeka



Harmonogram svozu odpadů
pro rok 2011

Směsný komunální odpad
(popelnice, pytle černé): svozový
den – čtvrtek – 1x za 14 dní – sudé
týdny, 1 x za týden – každý týden.
Směsný komunální odpad (kontej-
ner 1100 l): svozový den – pondělí -
každý týden. Separovaný odpad
v pytlích – modré - papír, žluté –
plast: svozový den – čtvrtek - Svo-
zové týdny – 2, 8, 14, 20, 26, 32, 38,
44, 50. Upozornění : odpady v roce
2011 – týká se svozu 1x za 14 dní.
Svoz směsného komunálního
odpadu: poslední řádný svoz - 29.
12. 2011. První svoz komunálního
odpadu v roce 2012 - 13. 1. 2012.

Plesy v obci
11. 2. 2012 se koná v KD Hájen-

ka v Horních Tošanovicích 18.
obecní reprezentační ples. Občer-
stvení a bohatá tombola zajištěno.
Místenky budou v prodeji od 4. 1.
2012 na obecním úřadě. 25. 2. 2012
se uskuteční místenkový ostatkový
večírek hasičů v KD Hájenka. Při-

praveno rozmanité občerstvení
a bohatá tombola. Místenky budou
v prodeji od 4. 1. 2012 na obecním
úřadě.

Upozorňujeme občany, aby si
uhradili případné nedoplatky za
vodu, odpady nebo poplatek za
psa do konce roku 2011. Poslední
úřední den bude 28. 12. 2011 od
7.00 do 16.30 hod.

9. zasedání zastupitelstva obce
se koná dne 14. 12. 2011 v 17.00
hod. ve společenské místnosti
obecního úřadu. Na programu zej-
ména schválení žádosti o dotaci
z Programu přeshraniční spoluprá-
ce ČR – SR, projednání ostatních
žádostí a příprava rozpočtu na rok
2012. 10. zasedání zastupitelstva
obce se koná dne 28. 12. 2011
v 17.00 hod. ve společenské míst-
nosti obecního úřadu. Na progra-
mu zasedání bude mimo jiné
projednání rozpočtu obce na rok
2012.

Horní Tošanovice

VĚLOPOLÍ
Zastupitelé obce

přejí všem pokojné
a radostné  vánoční
svátky. V novém roce
hodně zdraví, síly
a spokojenosti.
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Firma Jurosz nabízí
- žaluzie - horizontální, vertikální, venkovní

- čištění a opravy žaluzií
- rolety - vnitřní, venkovní i na elektrický pohon

- sítě proti hmyzu - pevný rám, na principu rolety
- plastová okna

- garažová vrata - sekční, lamelová - vjezdové brány
- markýzy - navíjecí hliníkové mříže - folie na skla

  
Oldřich Jurosz, Hnojník 148, Tel.: 604 676 549

e-mail: o.jurosz@centrum.cz

MARKET 
NA VYRUBANÉ

OPĚT skvělé CENY!

ZAHÁJENÍ PRODEJE
Od 1. 12. VÁNOČNÍ

STROMKY
Smrk pichlavý,

stříbrný,borovice
Od 19. 12. PRODEJ

KAPRŮ
(Kapra Vám na

přání upravíme)
SRDEČNĚ ZVEME

  Mobil: 
777 063 770,
737 726 744
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LUŠTĚTE! TŘI Z VáS OBDRŽÍ HODNOTNé CENy!
Tajenku zašlete do 15. ledna 2012 na mailovou adresu redakce.stonavka@seznam.cz nebo na adresu Stonax o.p.s., 739 53 Třanovice 1. 

Ceny do křížovky věnuje obec Ropice.




